
Protokół z sesji

XX sesja Rady Miejskiej w Brusach 
data posiedzenia: 30-12-2020 

miejsce posiedzenia: posiedzenie zdalne

Porządek obrad

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum.
2. Przyjęcie protokołu z XIX sesji Rady Miejskiej.
3. Przedstawienie porządku obrad.
4. Informacja Burmistrza Brus o podejmowanych działaniach.
5. Informacja z działalności komisji w okresie międzysesyjnym.
6. Podjęcie uchwał w sprawach:

A. uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Brusy na lata 2021 - 2029
B. uchwały budżetowej gminy Brusy na rok 2021
C. uzgodnienia zakresu prac pielęgnacyjnych i konserwacyjnych pomników przyrody z terenu 

Gminy Brusy
D. szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania projektu Strategii Rozwoju Miasta i 

Gminy Brusy na lata 2021-2030, w tym trybu jej konsultacji
E. pozostawienia petycji bez rozpatrzenia
F. zmiany w budżecie gminy Brusy na rok 2020

7. Interpelacje zgłoszone przez radnych wraz z odpowiedziami.
8. Sprawy organizacyjne.
9. Zamknięcie obrad.

Wykaz głosowań

1. przyjęcie protokołu z XIX sesji Rady Miejskiej__________  
| przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA -11 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki 
Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; 
Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - O -
WSTRZYMAŁO SIĘ - O -

2. wniosek w sprawie rozszerzenia porządku obrad_______  
przyjęto przedmiot głosowania (w. bezwzględna)

obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA -11 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki 
Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; 
Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - O -
WSTRZYMAŁO SIĘ - O -

3. podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Brusy na lata 
2021 - 2029
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______ przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)______  
obecni: 12 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 3
ZA -10 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Kin Michał; Kulesza Andrzej; Leszczyńska 
Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski 
Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 2 - Rutowski Dariusz; Szczepański Michał;

4. podjęcie uchwały w sprawie uchwały budżetowej gminy Brusy na rok 2021 
| przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
obecni: 12 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 3
ZA - 9 - Dorszyński Tomasz; Kin Michał; Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; 
Niebrzydowska Bernadeta; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW -1 - Rutowski Dariusz;
WSTRZYMAŁO SIĘ - 2 - Cysewski Marcin; Szczepański Michał;

5. podjęcie uchwały w sprawie uzgodnienia zakresu prac pielęgnacyjnych i konserwacyjnych 
pomników przyrody z terenu Gminy Brusy___________
| przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
obecni: 12 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 3
ZA -11 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Kin Michał; Kulesza Andrzej; Leszczyńska 
Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki 
Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ -1 - Rutowski Dariusz;

6. podjęcie uchwały w sprawie szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania projektu 
Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Brusy na lata 2021-2030, w tym trybu jej konsultacji 
___ przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)______  
obecni: 12 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 3
ZA -11 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Kin Michał; Kulesza Andrzej; Leszczyńska 
Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski Dariusz; Warnke Emilia; Wiecki 
Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ -1 - Szczepański Michał;

7. podjęcie uchwały w sprawie pozostawienia petycji bez rozpatrzenia 
| przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
obecni: 12 (nieoddane: 1), nieobecni: 3
ZA - 9 - Dorszyński Tomasz; Kin Michał; Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew;
Niebrzydowska Bernadeta; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW -1 - Rutowski Dariusz;
WSTRZYMAŁO SIĘ -1 - Szczepański Michał;

8. podjęcie uchwały w sprawie zmiany w budżecie gminy Brusy narok2020 
| przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA -11 - Dorszyński Tomasz; Kin Michał; Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki 
Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; 
Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - O -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
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Przebieg sesji

Ad. 1

Przewodniczący Rady - otwieram XX sesję Rady Miejskiej w Brusach. Witam państwa bardzo 
serdecznie na kolejnej sesji jubileuszowej ostatniej w tym roku z małymi problemami rozpoczynamy 
problemy techniczne są z połączeniem, ale rozpoczynamy, ale rozpoczynamy dzisiejszą sesję. Na 
chwilę obecną w sesji uczestnicy 11 radnych, jeden z państwa radnych próbuje się połączyć i może 
dołączy w trakcie trwania sesji.

Ad. 2

Przewodniczący Rady - proszę państwa protokół z poprzedniej XIX sesji był dostępny biurze rady. Czy 
ktoś z państwa ma uwagi do protokołu z poprzedniej sesji bardzo proszę? Nie widzę nikt się nie 
zgłasza do odpowiedzi w takim razie przystępujemy do głosowania, Kto z państwa radnych jest za 
przyjęciem protokołu XIX sesji proszę o zagłosowanie na tablecie, Kto jest za kto, przeciw, kto się 
wstrzymał brakuje nam jeszcze jednego głosu. Proszę Państwa Dziękuję bardzo w głosowaniu brało 
udział 11 radnych wszystkie głosy za, stwierdzam, że rada przyjęła protokół XIX sesji Rady Miejskiej w 
Brusach.

Ad. 3

Przewodniczący Rady - przestawię w tej chwili porządek obrad może zanim przedstawię cały porządek 
obrad chciałbym państwa poinformować, że w okresie od wysłania materiałów sesyjnych wpłynął 
wniosek Pana Burmistrza o rozszerzenie porządku obrad o dodatkowy punkt jest to uchwała w sprawie 
zmiany w budżecie Gminy Brusy na rok 2020 w takim razie przystępujemy do głosowania ten punkt 
rozpatrywalibyśmy, jako 6 f), Kto z państwa radnych jest za rozszerzeniem porządku, aby jako 
dodatkowy punkt w sprawie zmiany w budżecie Gminy Brusy na 2020 rok proszę o podniesienie ręki 
zagłosowanie na tablecie, kto jest za dziękuję, kto jest przeciw dziękuję, kto się wstrzymał dziękuję 
wniosek o rozszerzenie porządku obrad został przyjęty 10 głosów jest na razie za jeszcze w czekam na 
1 głosów w międzyczasie Pozwólcie państwo, że już będę przestawiał proponowany porządek obrad. 
Przewodniczący Rady odczytał porządek obrad.

Ad. 4

Przewodniczący Rady - w tej chwili przystępujemy do realizacji 4 informacja burmistrza z działalności 
międzysesyjnej.

Burmistrz Brus - Wysoka Rado Szanowni Państwo już po raz kolejny mamy sesje w formie online 
ostatnią sesję w tym roku takie pewne podsumowanie roku 2020 roku i sesję budżetową na więc 
przygotowanie do roku kolejnego 2021 nie chciałbym długo przedstawiać spraw związanych z 
szczegółowo z realizacją inwestycji zostawię to może na końcówkę swojej wypowiedzi, ale na samym 
początku bardzo serdecznie pragnę podziękować państwu z którymi miałem okazję w tym roku 
współpracować z państwem, radą miejską w Brusach z różnymi instytucjami organizacjami z naszymi 
mieszkańcami, bo był to rok rzeczywiście bardzo skomplikowany. Chciałbym przede wszystkim też 
skupić się na pracy szkół, przedszkoli i żłobka w okresie pandemii, bo ten rok był zupełnie inny 
wyjątkowy trudny dla działalności naszych jednostek oświatowych w związku z wprowadzeniem od 
dnia 14 marca na obszarze całego kraju stanu zagrożenia epidemicznego. Kiedy zostało czasowo 
ograniczone szkoły podstawowe, przedszkola zostały zobowiązane do prowadzenia edukacji wyłącznie 
w formie tak zwanej edukacji zdalnej nasza najmłodsza placówka samorządowy żłobek w Brusach 
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krótko po tym jak w miesiącu lutym zainaugurowana została działalność trzeba było ją całkowicie 
zawiesić dla nas wszystkich była to całkowicie nowa zaskakująca sytuacja, w której dotąd przyszło 
nam pracować funkcjonować z dnia na dzień trzeba było dostosowywać się do nowych wymogów w 
tym miejscu pragnę wyrazić podziękowanie i uznanie dla nauczycieli wraz z dyrektorami 
pracownikami administracji i obsługi z naszych szkół podstawowych, którzy bardzo szybko 
zorganizowali swój warsztat pracy, aby móc pracować zdalnie ze swoimi uczniami. Dziękuję 
dyrektorowi gminnego zarządu oświaty ze wszystkimi pracownikami Gminnego Zarządu Oświaty 
Dziękuję dyrektorom, nauczycielom, opiekunom i pracownikom Przedszkola 1 w Brusach Przedszkola 
Zgromadzenia Sióstr Zmartwychwstania Pańskiego punktów przedszkolnych z terenu gminy oraz 
Samorządowego Żłobka w Brusach gdyż dzięki państwa determinacji od 12 maja została wznowiona 
opieka dla najmłodszych dzieci też zdaję sobie sprawę, że bez państwa zaangażowania poświęcenia 
nie udałoby się wszystkim placówką zafunkcjonować w tej nowej rzeczywistości, która codziennie 
zaskakiwała nas czymś nowym wiem, że nieraz państwo stawaliście przed dylematem czy ryzykować 
własnym zdrowiem i zdrowiem członków rodziny czy też pracować ze swoimi uczniami i 
wychowankami. W dniu pierwszego września, kiedy była inauguracja roku 2020-21 wszyscy byli w 
pełni radości, że edukacja stacjonarna wróciła do naszych szkół, ale niestety nie na długo, bo od 24 
października ponownie był ograniczenia w funkcjonowaniu szkół podstawowych najpierw klas 4-8 a 9 
listopada również klas 1-3. Proszę państwa w przededniu zakończenia tego roku chciałbym życzyć 
wszystkim, aby ten nadchodzący rok był dla państwa przede wszystkim dobry, radosny żeby 
towarzyszyło zdrowie, aby rzeczywiście nasze szkoły też mogły docelowo funkcjonować normalnie na 
to czekają nauczyciele przede wszystkim czekają też uczniowie, aby w takim normalnym trybie mogły 
odbywać się zajęcia żeby też wróciły kontakty koleżeńskie takie normalne nie online nie przez internet 
i na to wszyscy czekamy także to takie podsumowanie, jeżeli chodzi o oświatę. Dziękuję. Też, kiedy 
mówimy o tej działalności oświatowej organizacjom, które działają na rzecz Kultury i Sportu, bo 
rozdysponowaliśmy środki finansowe w grantach one w znacznym zakresie zostały wykorzystane, 
jeżeli chodzi o działalność sportową, bo to na szczęście mogło się odbywać w dużym stopniu wiosną 
były pewne ograniczenia, jeżeli chodzi o rozgrywki meczy piłki nożnej tak w ramach Polskiego Związku 
Piłki Nożnej wiosną był ograniczenia runda jesienna już odbywała się normalnie oczywiście pewne 
projekty nie zostały zrealizowane, jeżeli chodzi o tą działalność kulturalną, ale też wiele organizacji 
starało się normalnie funkcjonować żeby pewne zajęcia programy mogą być realizowane także 
pomimo tych wszystkich utrudnień. Serdecznie dziękuję wszystkim tym, że w tych organizacjach 
pozarządowych działają nam przede wszystkim rzecz dzieci i młodzieży czy też osób starszych osób 
niepełnosprawnych też tych, którzy najbardziej tej pomocy potrzebują. Proszę państwa, jeżeli chodzi 
też o funkcjonowanie Urzędu Miejskiego pracowaliśmy przez cały czas staraliśmy się pracować 
normalnie, bo tych zadań rzeczywiście było bardzo dużo, tej pracy było po prostu więcej a nie mniej, 
bo były pewne utrudnienia, z którymi trzeba było sobie poradzić a więc tutaj wszystkim moim 
współpracownikom z Urzędu Miejskiego Brusach i naszych jednostek, które są w Brusach bardzo 
serdecznie pragnę podziękować za to zaangażowanie, bo było sporo różnych spraw, które też 
dotyczyły naszych mieszkańców nie wszystko udawało się nieraz załatwić też od ręki, ale myślę, że 
pomimo tych trudności pracownicy sprawnie funkcjonowali i sprawy ważne pilne były terminowo 
załatwiane. Oczywiście zawsze było trochę komplikacji, jeśli chodzi o realizację inwestycji, bo to są 
sprawy trochę niezależne też od nas państwo wiecie, jeżeli pracujecie w też na swoich miejscach 
pracy sporo osób na kwarantannie czy też osób chorujących a więc były pewne utrudnienia i tak samo 
było w trakcie realizacji naszych inwestycji, że nieraz po prostu była kwarantanna brakowało 
pracowników były pewne przestoje. A więc to też się układało trochę terminowość realizacji inwestycji 
związane z tym pewne zagrożenia myślę, że też takie podsumowanie to będzie, kiedy będzie 
sprawozdanie z działalności w roku 2020 i będzie miasto pokazane, co zrealizowaliśmy, czego nie 
udało się zrealizować, co zostało przesunięte tego nie będę tutaj szczegółowo omawiał. Oczywiście 
zawsze największe ryzyko występuje wtedy, kiedy może nastąpić utrata środków finansowych 
nieterminowo rozliczonych, jeżeli nie udałoby się czegoś przesunąć, ale to też bez większych 
problemów udało nam się niektóre przedsięwzięcia również inwestycyjne przesunąć na kolejny rok 
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2021. Dzisiaj mamy sesję budżetową jest zatwierdzony budżet, ale na pewno w ciągu roku również w 
pierwszym kwartale pewne zmiany w tym budżecie też będą, bo to jest powiązane z całym 
funkcjonowaniem w tym roku, bo zakres prac zostaje też przesunięty właśnie na rok 2021 a więc ten 
budżet, który zatwierdzamy dzisiaj no to można powiedzieć to też są pewne dane na 15 listopada, 
kiedy projekt został złożony a w tym czasie od 15 listopada do dzisiaj to jednak trochę też zmian 
różnych wystąpiło, ale to jest naturalne, że tego dokonujemy też w pierwszym kwartale i zawsze 
pewne korekty budżetu następują. Proszę państwa w tym roku też zebrania wiejskie odbywały się w 
takim stopniu ograniczonym w sprawach dotyczących zatwierdzenia funduszu sołeckiego z mniejszym 
udziałem mieszkańców, ale te wszystkie formalności zostały dokonane mamy nowych sołtysów w 
Lubni zrezygnowała pani sołtys Anna Pestka została wybrana pani Katarzyna Mucha oraz w 
październiku zrezygnował pan Daniłko i nowym wybranym sołtysem został pan Stanisław Weltrowski. 
Proszę państwa ten rok był też dla nas taki ważny pod względem naszej historii, bo ucztowaliśmy 100 
lecie powrotu Brus do Macierzy. A więc to też ten rok planowaliśmy, że będzie więcej różnych 
wydarzeń związanych z uczczeniem tej setnej rocznicy, ale trzeba było też dokonać pewnych zmian. 
Proszę państwa czekamy też na to, kiedy będzie szczepionka tak w roku kolejnym roku 2021 miejmy 
nadzieję, że będzie duża liczba osób chętnych, które będą zaszczepione, że będzie to wszystko 
sprawnie funkcjonowało. Pragnę podkreślić również, że nasza przychodnia w Brusach odpowiedziała 
na to zaproszenie Narodowego Funduszu Zdrowia i również to szczepienie będzie mogło odbywać się 
w naszej przychodni w Brusach to jesteś bardzo ważna informacja, bo o to pytają mieszkańcy także 
deklaracja z naszego podmiotów została ona nasza przychodnia została wstępnie zakwalifikowana 
obecnie czeka na szczegółowe Pragnę podziękować też wszystkim służbom ochotniczym strażakom z 
Ochotniczej Straży Pożarnych, którzy angażowali się w różne inicjatywy w przeciągu całego roku, 
kiedy była taka też potrzeba do dysponowaniem maseczek czy środków do dezynfekcji rąk 
powierzchni także to też było bardzo cenne ważne. Dziękuję też wszystkim wolontariuszom 
szczególnie pragnę podziękować tym wolontariuszom, którzy szyli maseczki na samym początku była 
taka potrzeba, zaangażowało się aż 57 osób a więc spora grupa do 12.500 maseczek i na tym samym 
początku mogliśmy te maseczki rozdysponować osobą, które ich nie mieli, osobom potrzebującym, 
uruchomiliśmy taką akcję maseczka dla seniora i też tysiące maseczek rozdano dla seniorów 
przypomnę, że też wsparliśmy nasz chojnicki szpital kwotą 25.000 zł na zakup respiratora, to 
inicjatywa samorządów z naszego powiatu chojnickiego państwo taką decyzję podejmowaliście na 
sesji rady miejskiej. Dziękuję też pracownikom centrum kultury, którzy akurat wyprodukowali 
przyłbice przydatne potrzebne pracownikom Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej też 
przede wszystkim za docieranie do osób najbardziej potrzebujących, które były samotne, które w tym 
czasie tej pomocy też potrzebowały, ale też przy tej okazji wolontariuszom czy członkom rodzin nieraz 
sąsiadom, którzy zbierali osoby, które po prostu były w pobliżu, którzy tej pomocy też potrzebowali 
ten rok kończymy się z pewnym takim podsumowaniem on nie był radosny był problemowy, bo 
mieliśmy w roku 2017 nawałnice były zniszczone domy lasy różne uprawy i dzięki wsparciu różnych 
organizacji wolontariuszy wsparciu z budżetu państwa czy też innych samorządów można było wiele 
odbudować i sobie z tym poradzić, natomiast w tym roku, kiedy byłam pandemia to rzeczywiście 
zupełnie inaczej się funkcjonowało, kiedy było zagrożenie utraty zdrowia czy utraty życia to na pewno 
sytuacja o wiele trudniejsza także tak kończymy ten rok już wspominałem o szczepionkach miejmy 
nadzieję, że właśnie ten rok w kolejny, w który wkraczamy będzie lepszy, że sobie z tym poradzimy 
oczywiście to też problem pandemii przekłada się na całą gospodarkę na nasze dochody nie będę 
dzisiaj też o tym mówił, bo to podsumowanie sobie też zrobimy jeszcze, ale na pewno będzie niższe 
wykonanie podatków w tym roku. Oczywiście są pewne oszczędności i również w naszych jednostkach 
czy to w szkołach tutaj mam na myśli przede wszystkim zużycie energii i tak to pewne oszczędności 
były, ale też trzeba zwrócić uwagę na to, że były podwyżki dla nauczycieli gdzie musieliśmy 
zabezpieczy kwotę 650.000 zł i nie mieliśmy tego wcześniej zabezpieczone w naszym budżecie, a 
więc to też taka sytuacja, że dzięki tym oszczędnością, który się pojawiły mogliśmy zabezpieczyć te 
środki finansowe, które były potrzebne na pokrycie po prostu wzrostu wynagrodzeń to też taki dosyć 
istotny element proszę państwa oczywiście też udało nam się pozyskać pewne środki finansowe na 
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realizację inwestycji to też jest około 6 milionów złotych środki, które były wydatkowane na 
poszczególne inwestycje w różnych kwotach ja mówię tutaj o środki bezpośrednio wydatkowane ,, 
który powiedzmy są pozyskane przyznane dofinansowania one nie są jeszcze wydatkowane, bo będą 
w latach kolejnych wydatkowane bo oczywiście tych środków finansowych jest zabezpieczone też 
dużo więcej na realizację inwestycji w kolejnych latach tutaj mam na myśli zadania inwestycyjne, 
które były realizowane w tym roku środki bezpośrednio wydatkowane. Proszę państwa nie będę 
przedstawiał informacji z realizacji inwestycji chcę powiedzieć, że to, co najpiękniejsze zostało 
zaplanowane jest terminowo zakończone natomiast szczegóły, które zadania zostały przesunięte 
zadania, które nie zostały też rozliczone to tam informacja będzie przy sprawozdaniu też z wykonania 
budżetu także proszę państwa to króciutko tyle nie chciałbym przedłużać bardzo serdecznie 
wszystkim państwu dziękuję.

Ad. 5

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo za przedstawienie informacji o podejmowanych działaniach, 
dziękuję panu burmistrzowi w kolejnym punkcie porządku obrad przedstawiona zostanie informacja z 
działalności komisji w okresie międzysesyjnym. Bardzo proszę o przedstawienie tej informacji przez 
przewodniczących komisji w kolejności bardzo proszę pana Tomasza Dorszyńskiego Komisja Rolnictwa 
i Środowiska bardzo proszę.

Przewodniczący Komisji Tomasz Dorszyński - Panie przewodniczący panie burmistrzu wysoka rado 
Komisja Rolnictwa i Środowiska w okresie międzysesyjnym odbyła 3 posiedzenia i tak pierwsze w dniu 
8 grudnia gdzie tematami było opiniowanie planu ochrony dla Zaborskiego Parku Krajobrazowego oraz 
analiza budżetu gminy Brusy na 2021 rok oraz wieloletniej prognozy finansowej. Komisja Rolnictwa i 
Środowiska nie wnosi uwag do projektu budżetu, drugie posiedzenie w dniu 10 grudnia to wspólne 
posiedzenie przewodniczących wszystkich komisji stałych z Komisją Budżetu w pełni poświęcone 
budżetowi na rok 2021 i trzecie posiedzenie w dniu wczorajszym to tutaj analiza projektu uchwał 
przygotowanych na dzisiejszą sesję, dziękuję. Dziękuję bardzo proszę o przedstawienie informacji 
przewodniczącego Komisji Oświaty Kultury Sportu pana Andrzeja Wieckiego Bardzo proszę. Panie 
przewodniczący panie burmistrzu Szanowni radni Komisji Oświaty Kultury i Sportu podobnie jak 
komisji rolnictwa też obradowała trzykrotnie, na pierwszym posiedzeniu omawialiśmy budżet na 2021 
rok, jako komisja skupiłem się głównie na oświacie, kulturze i sporcie jeżeli chodzi o nowy budżet no 
to rzeczywiście w nowym roku 2021 subwencja oświatowa wzrośnie około 3,6% ale jak wiemy nawet 
to prawdopodobnie nie pokryje wszystkich wydatków związanych z oświatą i jak co roku będziemy 
musieli z własnego budżetu dołożyć prawdopodobnie około dwóch milionów mówię prawdopodobnie, 
ponieważ jak już pan burmistrz w swoich dalszym wystąpieniu powiedział są jakieś oszczędności w 
oświacie rzeczywiście istnieją to kilkaset tysięcy zł ale ja chciałem powiedzieć, że to oszczędności 
wcale nie zrekompensują tych szkód, jakie młodzież i dzieci mają w sposobie nauczania brak kontaktu 
ze sobą brak kontaktu z rówieśnikami powoduje wiele szkód psychicznych można powiedzieć 
społecznych dla tych dzieci a oni a one właściwie już przez pół roku ze sobą w ogóle nie mają 
kontaktu i to będzie trudne do oszacowania te szkody dla dzieci po prostu będą w przyszłości może 
nie może tak, ale na pewno będzie widoczne. No to w sferze nauczania, wyników nauczania jak i w 
sferze społecznej, ponieważ dzieci szczególnie te najmłodsze potrzebują kontakty z rówieśnikami, aby 
kształtować swoją osobowość swoją psychikę przez internet, ponieważ i tak dzieci korzystają z tego 
Internetu nadmiernie a dodatkowe zajęcia lekcyjne jeszcze w internacie powodują no na pewno duże 
szkody, ale jakoś jak to burmistrz powiedział póki, co jest to tylko tyle, że czekamy na szczepionki 
może się to zmieni w tym roku, chociaż nie tak szybko prawdopodobnie nie wiem, ale tak myślę, że 
ten rok szkolny przynajmniej ten przyszły rok szkolny obecny, że prawdopodobnie będzie zdalnie 
organizowany, bo wiemy, że do 17-tego wszystkie szkoły są jeszcze na urlopach na feriach, ale po 17 
nie wiadomo czy szybko ruszy prawdopodobnie te młodsze klasy i maturalne a pozostałe zostaną 
dalej zdalnie. No i to się szybko nie skończy to wiadomość epidemia grypy najwięcej właśnie 

6



występuje w miesiącach wczesnowiosennych i zimowych, czyli luty marzec kwiecień no, ale bądźmy 
optymistami może nie będzie tak źle, ale mam nadzieję, że rzeczywiście, będzie ta szczepionka, że 
będzie ona dla nauczycieli, bo oni również powinny być jakoś w pierwszej kolejności czy w drugiej 
szczepieni, aby móc pracować spokojnie z dziećmi. Jeżeli chodzi o budżet kultury to pewnie jest 
główny problem z zakończeniem remontu domu kultury, czeka nas potężna inwestycja dokończenie 
tego remontu na kwotę około 6 miliony złotych w budżecie no ale to jest za duża kwota i nie wiadomo 
czy otrzymamy jakieś dotacje zewnętrzne na tą inwestycję. Podobnie w sporcie czekamy na budowę 
hali sportowej w Brusach, ale to też pieniądze i jej rozpoczęcie inwestycji będzie zależało tylko i 
wyłącznie od tego czy będziemy mieli jakieś środki zewnętrzne. Jeżeli chodzi o cały budżet to komisja 
zaopiniowała pozytywnie nie widać żadnych uwag, aby w 2021 roku lepiej wszystko funkcjonowało 
dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo informacje z działalności komisji Rodziny Zdrowia i Pomocy 
Społecznej przedstawi pani przewodnicząca Bernadeta Niebrzydowska bardzo proszę.

Przewodnicząca Komisji Bernadeta Niebrzydowska - Panie przewodniczący panie burmistrzu wysoka 
rado, komisja Rodziny, Zdrowia i Pomocy Społecznej odbyła 2 posiedzenia i przeanalizowała budżet na 
rok 2021 i nie wnosi uwag, co do realizacji projektu budżetu, dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - sprawozdanie czy też informacja z działalności komisji Rozwoju Gospodarczego 
i Bezpieczeństwa Publicznego w zastępstwie pana przewodniczącego przedstawi pan Tomasz 
Dorszyński Bardzo proszę.

Radny Tomasz Dorszyński panie przewodniczący panie burmistrzu Wysoka Rado Komisja Rozwoju 
Gospodarczego i Bezpieczeństwa Publicznego w okresie między sesjami również odbywa 3 
posiedzenia i tak pierwsze z nich w dniu 8 grudnia gdzie na posiedzeniu komisji analizowaliśmy 
wniosek pana xxxxxxx w sprawie poprawy bezpieczeństwa na drodze gminnej Żabno - Kosobudy oraz 
analizowaliśmy projekt budżetu gminy Brusy na 2021 oraz wieloletniej prognozy finansowej Komisja 
Rozwoju Gospodarczego i Bezpieczeństwa Publicznego nie wnosi uwag do projektu budżetu na drugim 
posiedzeniu w dniu 10 grudnia wspólne posiedzenie wszystkich przewodniczących komisji stałych 
wraz z komisją Budżetu i Finansów w pełni poświęcona projektowi budżetu na 2021 rok i tak jak już 
państwo usłyszeli wcześniej oczywiście w dniu wczorajszym na wspólnym posiedzeniu wszystkich 
komisji stałych analiza materiałów przygotowanych na dzisiejszą sesję dziękuję.

Przewodniczący Komisji - Dziękuję bardzo informacje z działalności Komisji Budżetu i Finansów 
przedstawi pan przewodniczący Andrzej Kulesza.

Przewodniczący Komisji Andrzej Kulesza - Panie przewodniczący, panie burmistrzu, radni komisja 
Budżetu i Finansów Rady Miejskiej w Brusach odbyła 3 posiedzenia pomiędzy sesjami 1 grudnia 
komisja analizowała projekt uchwały budżetowej na 2021 rok dnia 11 grudnia odbyło się spotkanie z 
przewodniczącym i pozostałych komisji Rady Miejskiej w sprawie opinii przyjęcia projektu uchwały 
budżetowej na 2021 rok podsumowanie tego spotkania przedstawię przy podjęciu uchwał 
budżetowych w dalszym punkcie porządku obrad, natomiast dnia 29 grudnia obradowaliśmy na 
komisji wspólnej gdzie analizowaliśmy uchwały na dzisiejszą sesję Rady Miejskiej w Brusach dziękuję.

Ad. 6 a)

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo Państwu przewodniczącym komisji za przedstawioną 
informację przystępujemy w tej chwili do podejmowania uchwał i tak pierwsza z uchwały w sprawie 
wieloletniej prognozy finansowej gminy Brusy na lata 2021-2029. Przewodniczący Rrdy przedstawił 
treść uchwały. Tak wygląda treść uchwały oczywiście tak jak każda uchwała dotycząca budżetu, czyli 
Wieloletnia uchwała budżetowa jest przesyłana do Regionalnej Izby Obrachunkowej i Regionalna Izba 
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Obrachunkowa opiniuje te uchwały przedstawię państwu w tej chwili opinie regionalnej izby 
obrachunkowej w Gdańsku dotyczący wieloletniej prognozy finansowej gminy na lata 2021- 2029. 
Przewodniczący Rady odczytał opinię RIO. W sprawie opinii o wieloletniej prognozie finansowej gminy 
Brusy na to 2021-2025 prosimy w tej chwili pan na przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów o 
przedstawienie opinii o budżecie na rok 2021 Bardzo proszę. Przewodniczący Komisji Andrzej Kulesza 
- odczytał opinię komisji - załącznik do protokołu.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo panu przewodniczącemu komisji budżetu i finansów za 
przedstawioną opinie o budżecie Bardzo proszę państwa chciałby zabrać głos w sprawie projektu 
uchwały Pan Marcin Cysewski bardzo proszę.

Radny Marcin Cysewski - w tej prognozie jest uwzględniona budowa hali sportowej ale tylko na 2 lata, 
czy jakieś kroki są przewidziane na później, bo z tą kwotą 1.200.000 zł na pewno nie wypróbujemy tej 
hali a drugie to t właśnie ten dług 26 min zł to jest jednak 30% całego dochodu, kiedy z prognozy też 
nie wynika jak byśmy mieli go w najbliższych latach w większej kwocie spłacać także jakby tutaj ktoś 
mógł powiedzieć czemu ten dług nie będzie nam malał a utrzymywał się na podobnym poziomie 30% 
dziękuję.

Burmistrz Brus - Panie Przewodniczący Wysoka Rado, jeżeli mówimy o wieloletniej prognozie 
finansowej, nad którą państwo będziecie za chwilę głosować odpowiadając na pytanie też pana 
Marcina Cysewskiego, chciałbym tutaj zauważyć, że hala sportowa jest wpisana również w wieloletniej 
prognozie finansowej, aby to był też już taki po prostu sygnał, bo z jednej strony tak 
przygotowywaliśmy dokumentację projektową tak uzyskaliśmy też po zmianach pozwolenie na 
budowę a więc mamy kompletną dokumentację z pozwoleniem na budowę hali sportowej, która 
została też ten projekt i zgodnie przez jednostki oświatowe tutaj z terenu gminy Brusy i chcę 
powiedzieć tak w tym roku będziemy też składa wniosek o dofinansowanie z Ministerstwa Sportu, 
ponieważ jest to zadanie przygotowane od dłuższego czasu, to jest takie nasze marzenie od wielu lat 
jak państwo pamiętacie został zrealizowany projekt rozbudowy szkoły gimnazjum został wybudowany 
pierwszy etap budynek to znacznie też poprawiło funkcjonowanie naszych szkół w tej chwili mamy 
dwie szkoły podstawowe, ale jak wiemy, że tym naszym bardzo poważnym marzeniem jest budowa 
hali sportowej od wielu lat, o tym też tutaj wspomniał przewodniczący Komisji Oświaty pan Andrzej 
myślę, że o tym też wielokrotnie mówimy ja też to podkreślam bo mamy kilka takich swoich 
odważnych marzeń inwestycyjnych, jeżeli chodzi o miasto Brusy nie możemy oczywiście zapominać 
też o naszych miejscowościach, ale jednak środków finansowych trochę zostało zainwestowane też na 
różne przedsięwzięcia najważniejszą inwestycją oświatowo najbardziej potrzebne na pewno jest hala 
sportowa po zrealizowaniu stadionu w mieście Brusy stadionu lekkoatletycznego kiedyś staliśmy tak 
jakby przed takim wyzwaniem dwóch inwestycji sportowo oświatowych przebudowy stadionu i hali 
udało się zrealizować stadion z tego względu, że w tym czasie były pieniądze była możliwość 
pozyskania pieniędzy, bo oczywiście były też różne opinie głosy sami mieliśmy te dylematy, co ma 
być pierwsze, co jest pilniejsze czy stadion czy hala sportowa okazało się, że na pewno jedno i drugie 
jest potrzebne, ale jedną inwestycje poważną zrealizowaliśmy a druga tutaj hala sportowa jest dużo 
poważniejsza mówimy o mieście Brusy, ale tak naprawdę to hala sportowa pełno wymiarowa, która 
będzie jedyną salą na terenie gminy Brusy, która będzie służyła no nie tylko szkołą w mieście Brusy, 
ale to będzie hala sportowa, która będzie mogła być, która powinna być również użytkowana przez 
mieszkańców całej naszej gminy przez młodzież przede wszystkim z terenu całej Gminy naszych 
szkół, a więc jest to wpisany jest przygotowana dokumentacja pozwolenie na budowę i będziemy 
ubiegać się o środki finansowe już o takie środki ubiegamy się z tarczy anty kryzysowej chcę 
podkreślić, że w tym pierwszym rozdaniu otrzymaliśmy dwa i pół miliona złotych dofinansowania na 
nasze inwestycje też były pytania takie, na co to przeznaczymy, bo nieraz gminy wskazywały 
konkretne zadania inwestycyjne myślę o tym też rozmawiali. Proszę państwa my te dwa i pół miliona 
złotych po prostu zabezpieczamy na zadania inwestycyjne, które mamy w naszym budżecie po to 
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żeby nie generować tak dużego długu żeby nie było też konieczności tak dużego deficytu czy też 
konieczności emisji obligacji czy zaciągania kredytu dwa i pół miliona złotych zostanie rozliczona do 
roku 2022 po prostu na nasz pakiet zadań inwestycyjnych, który mamy w budżecie wieloletnie 
finansowej składaliśmy tutaj wniosek o dofinansowanie tej inwestycji w kolejnym naborze. No niestety 
nie otrzymaliśmy dofinansowania jest kolejny nabór i w tym naborze ubiegamy się o dofinansowanie i 
tutaj przede wszystkim dofinansowanie zadań, które planujemy, które chcemy zrealizować, do których 
się przygotowujemy i tutaj bardzo ważnym zadaniem inwestycyjnym właśnie jest budowa domu 
kultury tak i też budowa hali sportowej. Proszę państwa, jeżeli chodzi o halę sportową to, kiedy 
będziemy mogli z nią ruszyć będziemy z nią ruszać w takim momencie, kiedy przynajmniej w dużym 
stopniu będziemy mieli to zbilansowane, bo na dzisiaj nie wiemy tak naprawdę ile pieniędzy 
otrzymamy z Ministerstwa Sportu, podkreślę, że tutaj w ostatnim czasie te warunki finansowania 
trochę się poprawiły a więc jest szansa na otrzymanie wyższego dofinansowania, ale pragnę 
podkreślić z kosztorysów szacunków tutaj kosztorysantów wychodzi kwota kilkanaście milionów także 
to mamy szacunki około 16 milionów złotych, że może to kosztować także to są naprawdę potworne 
pieniądze i będziemy próbowali z każdego źródła będzie próbować te pieniądze pozyskać, ale to 
zadanie po prostu musi być już wpisane w tej prognozie daje, co tam możliwości pozyskiwania 
pieniędzy i proszę państwa tak, bo oczywiście może to to tutaj nie na tym etapie jeszcze powiem, bo 
kiedy będzie zatwierdzana uchwała budżetowa dotycząca budżetu, jakie tam są zadania to może w 
tym miejscu więcej ale mam nadzieję że po prostu to jest zrozumiałe dlaczego ta hala już tutaj jest 
wpisana my się po prostu do tego przygotowujemy i to jest na pewno priorytetowa inwestycja 
oświatowa oczywiście zobaczymy też, jakie możliwości będą bo zapowiedzi rządu też są różne że 
fundusz inwestycyjny ma po prostu funkcjonować i on będzie również w kolejnych latach, ale ten 
zobaczymy rzeczywiście, na jakie inwestycje to będzie funkcjonować, bo myślę, że też dla takiej 
pewnej równowagi mamy składamy wnioski o dofinansowanie na budowę czy przebudowę dróg i ten 
zakres jest bardzo poważny zwłaszcza w mieście Brusy, bo jeżeli mówimy o odwodnieniowi miasta 
Brusy o tych projektach drogowych to jest wszystko jakby jedno, bo, po co się nawzajem jakby 
uzupełniać natomiast prognoza finansowa to zadłużenie dług to jest poziom bezpieczny, bo 
rzeczywiście są wskaźniki indywidualne, które też trzeba przeanalizować jak tutaj wyglądają dochody 
bieżące do tych wydatków też naszym między innymi bieżących, ale tutaj poziom jest bezpieczny i 
chcę powiedzieć to jest około 30% na koniec roku ja mam nadzieję, że to też się zmieni, że 
pozyskamy dodatkowe dofinansowanie w tym roku kolejnym roku, 2021 że to zanurzenie będzie 
mogło być niższe, ale oczywiście to też będzie zależało i będziemy jeszcze dopisywać jakieś zadania 
inwestycyjne, bo wiemy, że w przeciągu roku też się tak odbywa, jeżeli będą jakaś nowa możliwość 
pozyskania pieniędzy na inne projekty to pewnie z tego będziemy też korzystać, ale poziom takiego 
zadłużenia, bo na dzisiaj powiedzmy wynosi ona około 20% ono jest nieduże jest bezpieczne a więc 
też są jeszcze takie możliwości, kiedy trzeba zabezpieczyć udział własny na nowy kolejny zadania 
inwestycyjne to zawsze mamy też jakąś taką rezerwę i to jest jedno ale mam nadzieję, że to się też 
zmieni proszę państwa ubiegamy się też o dofinansowanie budowy dróg w mieście Brusy w ramach 
funduszu dróg samorządowych to, co jest budżecie zaplanowane projektowanie nowych ulic A więc to 
też będzie kolejny zakres inwestycyjnych, które będzie się w mieście Brusy docelowo na najbliższe 
kilka lat też znajdować i też jest sytuacja taka, bo mieliśmy przetarg na pierwszy etap budowy 
kanalizacji deszczowej w obrębie ulicy Kalwaryjnej a tak a mamy jeszcze kolejne dwa etapy do 
rozstrzygnięcia nie wiemy, jaka będzie ostateczna wartość tych inwestycji zakładamy, że całkowita 
wartość jest ponad 11.000.000 zł w mieście Brusy na odwodnienie mieliśmy przyznane do kwocie 
ponad 6.000.000 złotych, ale tutaj bardzo ważna i dobra informacja, że Pan Marszałek Województwa 
Pomorskiego, Zarząd Województwa Pomorskiego zwiększył nam to dofinansowanie o kwotę 1.200.000 
zł a więc mamy też wyższe dofinansowanie na tą kanalizację deszczową z Funduszy Unijnych a więc w 
trakcie po prostu roku też się to zmieni chcę powiedzieć tak, że też jak pan przewodniczący czytał te 
uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej to tam jest taka pewna uwaga, że należy zachować 
szczególną ostrożność przy planowaniu źródła przychodu, jakim tutaj są wolne środki one po prostu 
też będą ostrożność jakby zachowujemy one były zaplanowane też na sfinansowanie tego deficytu, bo 
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tutaj już na tym etapie 15 listopada w tym okresie było wiadomo, że takie wolne środki wystąpią i ta 
kwota będzie wolnych środków troszeczkę też wyższa i to też pozwoli nam rozdysponować środki 
finansowe na pewne wydatki bieżące czy zadania inwestycyjne, więc to też będzie jakaś taka rezerwa 
jeszcze do rozdysponowania także na pewno patrząc na to, jeżeli był realizowany taki zakres, który 
tutaj w tym budżecie jest to aż tak duża kwota rzeczywiście nie będzie potrzebna, ale musimy się też 
z tym liczyć, że może być konieczność wprowadzania też nowych zadań, ale oczywiście trzeba też 
mieć pewną rezerwę, bo oczywiście w nawiązaniu do wypowiedzi też pana Andrzeja Wieckiego tym 
kolejnym roku, że on będzie na pewno trudny jesteśmy tego świadomi. Oczywiście musimy być 
optymistami i patrzeć optymistycznie w przyszłość, że chcielibyśmy żeby w tym roku kolejnym się to 
zmieniło oczywiście bezdyskusyjnie żeby szkoły zaczęły normalnie funkcjonować, ale żeby gospodarka 
po prostu funkcjonowała i tutaj mam na myśli też to jak będą wyglądały rzeczywiście te nasze 
dochody tak jak będą wyglądały dochody z pit-u chociażby i też, w jakiej sytuacji będą nasi 
przedsiębiorcy czy tam działalność nie będzie też jakby zaburzona zakłócona, bo wtedy może mieć to 
przełożenie na po prostu opłacanie podatku, ale musimy spojrzeć optymistycznie i miejmy nadzieję, 
że sobie z tym po prostu poradzimy to jest pewne założenie i chcę powiedzieć, że mamy ten dom 
kultury w takiej kwocie, ale przesunęliśmy go celowo specjalnie, bo tutaj już państwa podkreślę, że no 
mogliśmy to realizować, bo w budżecie był zaplanowany deficyt była zaplanowana emisja obligacji na 
sfinansowanie przede wszystkim tego zadania inwestycyjnego nie otrzymaliśmy dofinansowania z 
funduszy PFRON w związku z pandemią, ponieważ pieniądze w pierwszej kolejności były chociażby 
wydatkowane na DPS-y czy też inne zadania priorytetowe nie otrzymaliśmy dofinansowania, od kiedy 
ten wniosek składaliśmy i w związku z tym zostało to odsunięte o kolejny rok żeby skorzystać jeszcze 
z tych możliwości wnioskowania ubiegania się o fundusze i tutaj mam nadzieję na to dofinansowanie 
jak również to dofinansowanie tarczy kryzysowej mam nadzieję, że dofinansowanie otrzymamy też i w 
znacznie lepszej sytuacji będzie budżet także proszę państwa to jest najważniejsze jest sytuacja też 
jakby bezpieczna, ale też to pytanie, jakie kwoty są jak realizujemy WPF, no to widzimy tam kwoty, 
które są zaplanowane na wykupy obligacji, co roku a więc to zadłużenie nam każdego roku spada 
gdyby został taki montaż finansowy tak, bo mówimy rok koniec roku 2021 tam 26 milionów złotych, 
ale o 3 miliony złotych jest on jest 2022 i na koniec 2023 to już mamy 20.000.000 zł A więc jest to 
założenie około 3.000.000 złotych jednak też spłaty także to widać, że to zaburzenie też po prostu 
nam spada, ale proszę państwa, co jest najważniejsze to, co jest istotne tak proszę zwrócić uwagę na 
to, że to jest zadłużenie w takiej kwocie, ale w planie budżetu mamy 23.800.000 zł na inwestycje tak 
także to są wydatki przede wszystkim planowane na inwestycje nie zaciągamy zobowiązań 
finansowych na działalność bieżącą naszą a więc teraz jakby na rozwój dalszy no i to jest też warunek 
jakby pozyskania pieniędzy zewnętrznych, bo rzeczywiście tak jest państwo też wiecie, jeżeli nawet 
ktoś realizuje pewne inwestycje czy w swoich przedsiębiorstwach w gospodarstwach rolniczych nieraz 
jakiś projekt trzeba zrealizować w przeciągu krótkiego czasu w okresie na przykład dwóch lat i trzeba 
zabezpieczyć ten udział własny często na poziom 50% czy nawet wyższy i krótkim okresie czasu. No 
trzeba się posiłkować po prostu źródłem zewnętrzny my w tym przypadku czy emisję obligacji czy też 
kredyty, ale jaki będzie poziom jakby zadłużenia w tych kolejnych latach na to na pewno mamy wpływ 
myślę, że ten rok kolejny 2021 on też coś pokażę no, w jakiej jesteśmy sytuacji tak, w jakiej kondycji 
będzie nasza gospodarka, w jakiej kondycji będzie budżet państwa, od którego jesteśmy jednak 
bardzo uzależnieni najbardziej tutaj samorządy no nie funkcjonują sobie w oderwaniu od państwa od 
budżetu państwa jesteśmy ściśle związani i te zadania nasze dużej mierze subwencjonowane też 
mówiliśmy o zwiększeniu subwencji na oświatę, ale trzeba zwrócić uwagę na to, że wydatki bieżące w 
tej oświaty ciągle będą wzrastać, bo proszę państwa to, co dokładamy do tej oświaty to jest około 7 
milionów złotych należy naprawdę na to zwrócić uwagę to są środki, które musimy wygospodarować 
dołożyć do zadań, które powinny być subwencjonowane, ale też są zadania, które są zadaniami 
naszymi, na które subwencji nie możemy przeznaczać i mówimy także tak, że to są zobowiązania na 
realizację inwestycji, ale wydatkom bieżącym jak najbardziej trzeba się po prostu przyglądać żeby one 
były też jak najniższe czy też były odpowiednio korygowane, bo nie da się pewnie żeby były niższe, bo 
one będą wzrastać, bo koszt wszystkiego wzrasta, ale też, jeżeli tworzymy więcej nowej 
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infrastruktury, jeżeli powstaje więcej kubatury tak różnych obiektów działalności to proszę państwa no 
koszty będą teraz tak a więc tam gdzie jest to możliwe to trzeba poszukiwać oszczędności po to żeby 
zabezpieczyć środki finansowe na nowe rzeczy, które się po prostu pojawiają i to będzie cokolwiek, 
jeżeli będziemy rozbudowywać naszą infrastrukturę niech to będzie na przykład oświetlenie cokolwiek 
przybywa punktów świetlnych będą wyższe koszty i cokolwiek innego byśmy tutaj, ale nie chciałbym 
mówić jakby za szeroką to podsumowując na pewno jest to poziom bezpieczny i byśmy żeby to 
zadłużenie było też niższe, jeżeli proszę państwa nie będziemy też dodawać jakiś nowych zadań 
inwestycyjnych a zawsze się też rodzi coś w trakcie, bo pewnie mamy sporo też zadań, które 
chcielibyśmy jeszcze zmieścić w tym budżecie zawsze jest jakiś niedosyt państwo będziecie mieli 
niedosyt, jako radni, sołtysi będą mieli niedosyt z radami sowieckimi, mieszkańcy, o tutaj wcześniej 
wszystkim dziękowałem a sołtysom nie podziękowałem też bardzo dziękuję za tą współpracę w 
przeciągu całego roku, ale to można powiedzieć, że to jest taki po prostu żywy organizm, dlatego też, 
jakie będzie występować wsparcie ze strony budżetu państwa, na co będziemy mogli liczyć, na jakie 
programy będziemy mogli liczyć, bo proszę państwa, jeżeli chcemy budować halę sportową 
przygotowujemy się i to będzie też nasza decyzja, w jakim momencie ją rozpocząć, bo na pewno tutaj 
będzie wymagany duży udział własny chcielibyśmy żeby był jak najmniejszy, ale zobaczymy ile 
środków uda nam się też zabezpieczyć i to jest po prostu myślę w skrócie tyle także dziękuję bardzo 
za uwagę.

Radny Michał Szczepański -Panie przewodniczący mam takie techniczne pytanie do pana, bo teraz 
będziemy podejmować uchwałę odnośnie wieloletniej prognozy finansowej ona sama w sobie zawiera 
budżet, nad którym będziemy później głosowali. Teraz załóżmy, że wieloletnia prognoza finansowa 
będą wszyscy za będzie przyjęta a budżet nie to, co wtedy będziemy musieli się cofnąć do tej 
prognozy, dlaczego taka kolejność.

Przewodniczący Rady - dziękuję bardzo czy może na to pytanie pan burmistrz odpowie czy też pani 
skarbnik nie wiem, bo nie mamy dzisiaj, ale bardzo proszę panie burmistrzu.

Burmistrz Brus - Proszę państwa to to jest taka pewna prawidłowość, która zawsze jest realizowana, 
kiedy podejmujemy uchwałę budżetową i to jest zgodnie z wytycznymi Regionalnej Izby 
Obrachunkowej tak najpierw musi być wieloletnia prognoza finansowa a więc te ramy finansowe cały 
tak zabezpieczenie jakby pieniędzy wskazanie środków finansowych, jeżeli planujemy deficyt to, z 
czego ten deficyt jakby będzie też pokryty tak to jest wskazane właśnie w tej prognozie a następnie 
jest jakby ten budżet, w którym wymienia się poszczególne przedsięwzięcia zadania bieżące wydatki 
inwestycyjne, które tak jakby jest to logiczne jest to, że taka kolejność tutaj w tym przypadku musi 
być zachowana to jakby bardzo króciutko. Jest tutaj pani zastępca skarbnika pani Katarzyna 
Kłodzińska nie wiem czy tutaj jeszcze chciałby się do tego odnieść czy to po prostu wystarczy taka 
odpowiedź.

Zastępca Skarbnika Katarzyna Kłodzińska - Dzień dobry pan burmistrz powiedział dokładnie wszystko 
dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - panie Michale to wystarcza panu, tak. Dziękuję bardzo czy ktoś jeszcze z 
państwa chciałby wziąć udział w dyskusji na temat uchwały nie widzę w takim razie przystępujemy do 
głosowania ktoś z państwa radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie wieloletniej prognozy 
finansowej gminy Brusy na lata 2021-2029 będzie to kolejna uchwała nr 178 kto jest za bardzo proszę 
bardzo kto jest przeciw, dziękuję kto się wstrzymał dziękuję W głosowaniu brało udział 12 radnych 10 
głosów za przy dwóch wstrzymujących rada większością głosów podjęła uchwałę w sprawie 
uchwalenia wieloletniej prognozy finansowej na lata 2021-2029.
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Przewodniczący Rady - kolejna uchwała, o której już tutaj też szeroko było mówione to uchwała w 
sprawie budżetu gminy Brusy na rok 2021 przedstawię treść uchwały. Przewodniczący odczytał 
projekt uchwały, następnie odczytał opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej. Czy pan burmistrz chce 
zabrać głos czy może państwo radni najpierw burmistrz chcesz odnieść jeszcze do projektu budżetu 
nie widzę także bardzo proszę, kto z państwa radny chciałby zabrać głos pan Michał Szczepański 
bardzo proszę.

Radny Michał Szczepański - panie przewodniczący panie burmistrzu w moim odczuciu rada powinna 
tak budować ten budżet żeby zapewnić mieszkańcom najbardziej równy dostęp do środków do tych 
dóbr gminnych i to powinna rada kierować tak mi się wydaje, ale w związku z tym, że cały czas 
słyszymy tutaj od przewodniczących brak wniosków no, czyli nie mamy żadnych wniosków. W mojej 
ocenie ten dokument został sporządzony jakby wszystkie inwestycje to tylko wyłącznie Pana 
Burmistrza propozycje ja na pewno nie miałem tam żadnego wpływu na ten dokument, dlatego będę 
może troszkę do pana mówił i tutaj w październiku czy we wrześniu podejmowaliśmy uchwały w 
sprawie w sprawie parametrów do budżetu to to była mowa o tym, że podatki pozostaną na 
niezmiennym poziomie z powodu pandemii i tak dalej no i dziwi mnie fakt jakby po stronie podatków 
podatek od nieruchomości ten, który ma pewnie największy wpływ na budżet został podniesiony może 
nie dużo bo o 4% więc to nie jest aż tak dużo za to transport 10% dziwi mnie tylko, w jaki sposób 
panująca pandemia wpłynęła na rośliny chodzi mi tu bardziej o sosny o ich przyrost, bo Lasy 
Państwowe jednak dostały obniżkę 5% tego podatku i to mnie zadziwia. Dlaczego inne gałęzie typu 
transport gdzie wiemy, że w ogóle transport osób to praktycznie nie żyje nie funkcjonuje chyba, że 
będą indywidualne zwolnienia nie wiem z czego to wynika i to jakby po stronie dochodów, teraz po 
stronie wydatków mamy w też w tym budżecie fundusz sołecki on jakby nawet ten fundusz sołecki 
powinien się nazywać wieloletnią prognozą finansową bo to on jakby przedstawia oczywiście tylko w 
kwestii inwestycji, bo wieloletniej prognozie nad wyraz mamy wpisane tylko i wyłącznie salę sportową, 
bo w Brusach reszta to inwestycja to są te rzeczy które się dzieją natomiast fundusz sołecki jakby 
pokazuje te inwestycje, które mają się odbyć o tym szeroko dyskutowaliśmy pan burmistrz mówił o 
funduszu sołeckim, że tam już jakby więcej drobnych rzeczy zrealizowane i też sołtysi czy Rady 
Sołeckiej mieszkańcy wybiegają w ja bym się zgodził z tym po części tam już może było tak trochę 
pobożne życzenia i będziemy realizować niepotrzebne w cudzysłowie zadania burmistrz jakby 
skutecznie to ograniczył bardzo skutecznie oprócz Kosobud, bo jak patrzymy na fundusz sołecki to 
tylko w Kosobudach znowu planujemy drogę do budowy i zadziwia mnie fakt, że w innych 
miejscowościach nie, w tej tak, to może nawet nie jest wieloletnia prognoza, bo jak wiemy poprzedni 
fundusz też była planowana droga w Kosobudach i już jest realizowana, więc tutaj nie widzę tego 
równego dostępu do tych do tych dóbr, bo nie widzę tam, jeżeli burmistrz mówi nie mówię tego 
złośliwie - drogi szkieletowe i patrzę widzę w prognozie ani żadnych innych strategiach gminy nie 
widzę drogi Lubnia - Gliśno którą przyjęliśmy to jest jakby ciąg drogi szkieletowej nie widzę drogi w 
Orliku czy mieszkańcy dostali połowę wybudowane a drugą połowę nie wiem mówi się o tym źle że 
jakieś tam terminy że nie można no myślę że te terminy już dawno minęły i można te drogi zrobić. Tak 
więc to są takie rzeczy, których nie jeśli chodzi o drogi ja ich nie widzę i nie wiem dlaczego nie widzę 
też, ich w dalszych terminach, są tam jeszcze oczywiście w tych funduszach są inne projekty na 
przykład świetlica wiejska w Główczewicach i uważam, że jeżeli większe miejscowości mają te 
świetlica, jeżeli mają takie miejscowości jak Skoszewo gdzieś naprawdę mało tych mieszkańców to w 
Główczewicach też powinni mieć tą salę to nie ulega żadnej wątpliwości, ale jeżeli mówimy tutaj o 
oświacie bo też jest mowa o sali gimnastycznej w Brusach, większość chyba wszystkie większe szkoły 
w gminie mają salę sportową no ale Czyczkowy nie mogą się doczekać od lat od dwóch poprzedników 
chyba już toczy się jakby prośba o to żeby jednak tam ta sala sportowa powstała nie ma tu też mowy 
o jakimś projektowaniu tak dalej, jeżeli jest sala sportowa w Brusach to też rodzi mi się tutaj pytanie a 
ona od razu mi przypomniała sprawę tych sportowców, burmistrz dziękował tym wszystkim 
stowarzyszeniom ja chyba dwa lata temu składałem o zwolnienie z opłat do dziś nie doczekałem się 
odpowiedzi Co prawda tutaj kolegach pan Andrzej Wiecki podjął taką próbę odpowiedzi, bo jak 
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stwierdził nie zapoznał się z tym tematem i to chwała mu za to, że jakby podjął dyskusję, mimo że się 
nie zapoznał, ale już zaraz po tym rozbawił mnie strasznie, bo mówi, że zapoznał się, ale nie będzie 
tak, że będą zwolnione i tak dalej. Nie jest tak do końca, że nigdzie nie było tych zwolnień 
rzeczywiście były na wniosek klubów tutaj należą się podziękowania pani dyrektor szkoły, bo 
naprawdę każdy wniosek, który został złożony został rozpatrzony i ci sportowcy byli zwolnieni z tego 
obowiązku płacenia to się też od razu nasuwa problem tych klubów sportowych różnego rodzaju, bo 
my będziemy za chwilę, komisja będzie granty rozpatrywała burmistrz dziękuje, ale ja też bym prosił 
jak burmistrz dziękuję tym panom, aby też posłuchał ich głosów, że te kwoty są za małe, że jednak nie 
na wszystko im wystarcza i mówiąc o równym dostępie chodzi mi o takie rzeczy, jeżeli mamy drogi 
utwardzone, bo naprawdę mamy bardzo dużo tych dróg utwardzonych w gminie trzeba popatrzeć 
jeszcze, które nie są tak mi się wydaje gdzieś tam ich brakuje drogi na przykład ścieżki, jeżeli mam już 
prawie wszędzie to do Leśna też wypadałoby ją zrobić do Lubni też ich dostępność też wiadomo, że 
nie będzie w ten sposób wyglądała. Zawsze uważałem, że inwestycje powinny być wyliczane na ilość 
mieszkańców ile mieszkańców z tego skorzysta, bo jeżeli mówimy o mieszkańcu, który mieszka 17 km 
do Brus to ciężko mu tam ścieżkę doprowadzić, ale jeżeli mówimy o większych aglomeracjach to 
powinno to w tą stronę iść. No to tak pokrótce te inwestycje, których nie widzę, które są oczywiście 
gdzieś dookoła mnie i to nie jest tylko moje zdanie myślę, że reszta radnych też będzie miała jakąś 
swojej wtedy należałoby to połączyć w całość i gdzieś tam będziecie mieć wieloletnich inwestycjach 
czy też w strategii gminy jakoś przedstawić czy budujemy drogi czy jednak idziemy w turystykę i też 
jeszcze jest dosyć istotna kwestia żeby nasi mieszkańcy mieli równy dostęp, bo jak patrzę na przykład 
na budowę drogi ul. Długiej w Męcikale to trochę mam obawy, bo jadąc do Męcikała w stronę Chojnic 
cała prawa strona można by tak powiedzieć jest zabudowana są tam osiedla porobione już chyba 
nawet w Kosobudach jest mniej dróg osiedlowych też jest z tej strony za remizą i budujemy ulicę 
Długą ona na pewno jest potrzebna ja się tą ulicą przejechałem to dostrzegłem jest no jest 
rozproszona zabudowa i tak dalej i na pewno ci mieszkańcy, którzy tam mieszkają płacą podatki duże 
widać, że posesję zamożne, więc dużo zarabiają dużo płacą, ale chyba nie u nas, bo ciężko się tam 
dopatrzeć samochodów z rejestracją GCH i teraz pytanie czy my w pierwszej kolejności dbamy o 
interesy naszych mieszkańców czy jednak idziemy w tą taką turystykę to na pewno w tym planie w tej 
strategii będzie ujęte. Ja osobiście poszedłbym raczej w wyznaczenie tej strefy ekonomicznej czy jakiś 
przywileje podatkowe dla nowych działalności na rozwój firmy, które robią zatrudnienie, które robią 
podatki niż skupiał się na turystyce, która wymierne koszt przynosi. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - proszę państwa jestem winien państwu jeszcze tylko informację myśmy 
omawiali w dniu wczorajszym na wspólnym posiedzeniu komisji stałych tą uchwałę i też autopoprawkę 
do tej uchwały złożoną przez Burmistrza i może państwu przedstawię tą autopoprawkę w załączniku 
nr 1 dochody gminy Brusy na 2021 rok wprowadzono następujące zmiany w dziale 756 wykreślono 
wpływy z opłaty targowej na kwotę 18.400 zł natomiast rekompensatę z tytułu utraconych wpływów z 
opłaty targowej w wysokości 16.993 zł oraz zwiększono o 1.407 zł wpływy z opłaty skarbowej, było to 
wczoraj szeroko omawiane i tutaj odpowiedzi były na ten temat, ale chciałbym państwu zanim 
będziemy kontynuować dyskusję w sprawie tej uchwały przedstawić i przypomnieć, że również ta 
autopoprawka wchodzi w zakres uchwały budżetowej projektowanej do podjęcia na rok 2021 rok. 
Dziękuję bardzo czy teraz pan burmistrz zabierze głos, zgłasza się jeszcze pan Marcin Cysewski pani 
Bernadeta pan Marek panie burmistrzu czy po kolei, czy chce pan w tej chwili zabrać głos.

Burmistrz Brus - Proszę państwa może najpierw pytania ja spróbuję wtedy to podsumować.

Radny Marcin Cysewski - chciałbym się odnieść tutaj do sprawozdań komisji i jeżeli chodzi tutaj o 
komisję, w której ja zasiadam to jest to komisja rolnictwa przewodniczący powiedział, że nie było 
uwag i wniosków uwagi były, o których ja za chwilę też wspomnę, bo jakby pisemnych o jakieś zmiany 
w budżecie, nie ma, dlatego bo ich nie składam, bo liczę siły na zamiary, ale nie mamy sił i cokolwiek 
bym tutaj nie zaproponował i tak by było odrzucone a po kolei, do czego tutaj zmierzam, do czego 
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mam uwagi pierwsze ten podatek rolny, który wielokrotnie już tutaj wałkowałem. Wydaje mi się, że od 
przewodniczącego komisji trochę powinno się wymagać więcej jest jakby takim łącznikiem między 
urzędem a członkami komisji, czyli radnymi jest tutaj akuratnie nie wielu i ja czekałem na informację, 
że czy podatek będzie obniżony nie liczyłem na to, że będzie obniżony, ale też nie liczyłem, że będzie 
wzrost ten wzrost nie jest jakiś tam wielki, bo to jest raptem, o 0,15% ale kwotowo już trochę jest pan 
burmistrz już i odpowiadał w zeszłym roku, że każda złotówka się liczy tak naprawdę jedziemy po 
maksymalnym podatku 58 tak 55 zł od hektara przeliczeniowego i jako rada mamy taką możliwość 
żeby ten podatek obniżać wspomnę tylko, że inne gminy mogą to robić myślę tutaj o naszym 
powiecie, gmina Chojnice 50 zł obniżone Czersk podobnie Konarzyny też tam do 52 zł potrafią a my 
po cichu nawet nikt nie wie, że ten podatek po prostu idzie w górę, bo nie ma uchwały odnośnie 
podwyżek a uchwały o obniżkach brakuje. Też mi w materiałach sesyjnych właśnie brakuje tej 
informacji, bo ja to muszę szukać w tabelkach między wierszami brakuje mi tutaj takie jak było w 
poprzednich materiałach budżetowych gdzie była tabela, jakie były aktualny podatek wszystkie 
podatki od nieruchomości od lasu od środków transportu, wszystkie podatki ładnie wyszczególnione 
było to takie klarowne można było szybko się tego odnieść w tym w tych materiałach tego zabrakło 
idąc dalej do tych uwag, które mi się tutaj nasunęły w tym budżecie a mianowicie już któryś raz nawet 
na poprzedniej budżetowej dyskusji pytałem o dział zabytki gdzie finansujemy tutaj, jako gmina 
kościoły w zeszłym roku daliśmy na ten cel 220.000 zł w tym roku bagatela idziemy w górę i będzie to 
wzrost, bo 296 000 zł na zabytki, jeżeli odpowiedź jest i będzie taka, że o zabytki trzeba dbać jak 
najbardziej ja jestem, ale ja nie widzę tutaj jakby w naszych tutaj kościołach żeby coś się waliło i było 
bardzo pilnie potrzebne takie wielkie finansowani a dopytałem trochę w innych gminach poszperałem 
jak to dofinansowanie wygląda owszem zdarza się, ale jest to na poziomie do 10 000 zł może kilku 
dziesięciu tyś. złotych gdzieś jakieś wnioski gdzie rzeczywiście jest potrzeba ratowania tych zabytku, 
ale u nas dajemy 300.000 zł a w zeszłym roku 200.000 zł to jest już bagatela pół miliona złotych 
można by tutaj je troszkę nie tak wysokie to dofinasowanie udzielać. Następne, co mi się tutaj nasuwa 
też to powiedział pan kolega Michał Szczepański przed chwilką o tych równym traktowaniu funduszy 
sołeckich też mi się wydaje, że trochę są jakby podwójne standardy, bo tak mówi się, że fundusz 
sołecki może być może nie być taki jest straszak, bo żeby sołtysi z radami sołeckimi i mieszkańcami 
nie wymyślam sobie jakieś tutaj projektów budowania dróg bo po to się nie spina to się nie opłaca nie 
może tak być no ale jednak widocznie w Kosobudach cały fundusz 50 tysięcy idzie na drogę pewnie że 
może ona jest potrzebna, ale no to dlaczego na przykład w Czapiewicach gdzie jest mój okręg 
wyborczy i mieszkańcy prosili o jakąś drogę absolutnie nie ma mowy i tylko mogli wylać kawałek do 
krzyżówki 70 metrów czy tam kilkanaście metrów to się robi takie łatanie po troszeczku gdzie pan 
burmistrz mówi, że lepiej poczekać zrobić to całościowo kompleksowo fajnie by to było, ale no to w 
jednych sołectwach, można więcej w drugich absolutnie nie jeszcze jedno moje takie pytanie, co też 
jak jest w tym funduszu sołeckim budowa przebudowa i modernizacja i jakiś projekt budowy remizy w 
Główczewicach. Nie znam jakiś tam większy tych potrzeb tej remizy może ta remiza jest też 
potrzebna, ale ja składałem interpelację jakiś czas temu w sprawie podjęcie działań w kierunku 
budowy remizy w Czapiewicach tam jest po prostu już tam jest remiza jakby antyki zabytek może 
rzeczywiście tam może by trzeba było jeszcze trochę dołożyć jakiś pieniędzy i wyeksponować to, jako 
taką atrakcje może turystyczną, bo to już w XXI wieku, jako remiza to już tak nie bardzo żeby to się 
nazywało nawet i tam jest tak naprawdę projekt i te zabiegi tej remizy w Czapiewicach chyba były 
dawno robione ja moim mieszkańców tam właśnie tym obiecywałem, że będę czynił te starania to tam 
moi wyborcy to są też wyborcy Pana Burmistrza także proszę wtedy się odnieść czy jakoś się 
priorytety zmieniły odnośnie jakiejś kolejności tych zadań to na razie tyle Dziękuję.

Radna Bernadeta Niebrzydowska - ja chciałabym się odnieść do kolegi radnego, że bardzo się cieszę, 
że ma na uwadze Czyczkowy. No ja mam tylko taką cichą nadzieję, że jeżeli w Brusach będzie hala 
sportowa to na pewno na pewno dostaniemy i my dostaną i Chełmy czy Zalesie te sale jednak są 
bardzo potrzebne. Czekamy bardzo długo, ale może przyjdzie taki okres, że się doczekamy. A co do 
funduszu sołeckiego to mamy jakiś wpływ na fundusz sołecki. Ja wiem, że nie starcza u na dużo, ale 
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większe miejscowości gdzie ten fundusz jest wyższy te zadania możemy jakby po trochę zrealizować, 
więc ja uważam, że trzeba się z tym pogodzić, że musimy jakoś wybrnąć z tej sytuacji żeby każdy miał 
właściwie równy, ale no nie ukrywajmy, że on cieszy także myślę, że realizujemy lampy, oświetlanie 
realizuje projekty na drogi aczkolwiek trzeba czekać z 10 lat i na pewno się uda, bardzo dziękuję.

Radny Andrzej Wiecki - dziękuję za głos chciałem się odnieść do Michała, ponieważ powiedział, że 
rzeczywiście jestem przeciwko temu, aby za darmo wypożyczać wynajmować te sale gimnastyczne 
czy te świetlice i dalej podtrzymuję tą rzecz to tylko, że to, co jest za darmo jest nieszanowany, jeżeli 
jak to załatwić to prawdopodobnie lepszą byłaby zasada taka, że stowarzyszenia czy tam inne jakieś 
organizacje dotować z budżetu, ale niech płacą za to, ponieważ rzecz, za którą się płaci to się to 
szanuję, bo jak mamy sale za darmo to wówczas sala jest może być po prostu bardziej niszczona a 
jednak kosztami trzeba je konserwować opalać a także nie sądzę żeby to dobry było rozwiązanie, aby 
je wynajmować za darmo.

Radny Marek Zblewski - Szanowni radni i burmistrz osobiście uważam, że budżet jest rozwojowy i 
kierowany jest na inwestycje w mojej ocenie szczególnie na miasto Brusy to dobrze, bo takie 
oczekiwania społeczne są w tej chwili realizowane są budowa ulicy Zielonej, Różanej, sąsiednie, ale 
też zadowalanie fakt, ale też zadowala mnie fakt, że w przygotowaniu jest sąsiednie osiedla też 
wnioskowane przez mieszkańców jest to osiedle w prawdzie nowe, ale też bardzo potrzebne, są to ul. 
Dębowa, Świerkowa, Igłowa, Klonowa oczywiście potrzeb jest dużo, bo też w oczekiwaniu są osiedla 
królów, generałów, ale idąc takim tokiem jak teraz idziemy przy budżecie rozwojowym Inwestycyjny 
myślę, że ich mieszkańcy doczekają się nie uważam, że budżet ten jest nieprawidłowo 
skomponowany.

Radny Dariusz Rutowski - szanowny panie przewodniczący, wysoka rado, szanowny panie burmistrzu 
z punktu widzenia mieszkańców, w których reprezentuje tutaj w radzie ten budżet jest nie do przyjęcia 
znowu nie przewiduję ona spodziewanych inwestycji oczekiwanych inwestycji tutaj przez mieszkańców 
a przypomnę, że chodzi tutaj o odwodnienie chodzi tutaj oświetlenie na ulicy Bolta o wyrównanie dróg 
No i jest to kolejny rok kolejny budżet No nie przewiduję tego co najwyżej są przewidziane prace 
projektowe, które w żaden sposób tutaj z uwagi że jest to trzeci rok trzeci budżet na którym 
postulujemy o to ja i rada osiedlowa postulujemy o te inwestycje nie są to jakieś przecież zbyt duże 
oczekiwania mówimy tutaj najbardziej podstawowych sprawach mówimy tutaj odwodnieniu żeby mi 
nie były zalewane posesję i mówimy tutaj o oświetlenie ulicy która jest na zupełnie ciemna jest to 
ulica osiedlowa, jest to ulica, o której odbywa się ruch pieszych także osób niepełnosprawnych i są 
narażeni oni po prostu na ruch samochodów, które się odbywają także jest tutaj pewne 
niebezpieczeństwo także no z punktu widzenia interesów mieszkańców, których te reprezentuje jest 
to budżet nie do przyjęcia, dziękuję bardzo. Dziękuję bardzo proszę pan Michał Szczepański. Panie 
przewodniczący , wysoka rado, panie burmistrzu jeszcze tak po krotce remiza w Czapiewicach tutaj od 
razu mi się tak nasunęło, że może rzeczywiście skoro jest w takim złym stanie to propozycja żeby ją 
wyremontować właśnie z tych funduszy zabytkowych to sporo kasy, bo można by to zrobić to 
wciągnąć tutaj do koleżanki, do koleżanki Bernadety. Rozumiem, że ten fundusz można robić troszkę 
po trochu tak mamy tutaj, ale nie może być tak jak tutaj mówi Marcin podwójnych standardów, że 
Czyczkowy wybudują ulicę Polną teraz z płyty w etapach a Kosobudy kompleksowo. No naprawdę no 
nie da się pominąć tych Kosobud. Ja wiem że to tak jakoś dziwnie to wygląda, że jak Kosobudy są 
wypisane no ale no wyróżniają się poza Męcikałem. Męcikał jest chyba jednak bardziej utwardzony 
mówiąc tak w cudzysłowie utwardzony był zrobiony. No i do kolegi Wieckiego ja nawet bym poparł 
znaczy przychylił się do tego co kolega mówi ale dlaczego nie ma dyskusji na ten temat to jest 
zapomniane to jakby nie chciałbym się aż tak daleko co ale muszę nie ma wniosków żadnych komisji z 
prostej przyczyny przypominam pierwszą sesję jak kolega, Kin w imieniu swoim i 10 innych kolegów 
wybrał całą radę. Nie daliście nam szans do wyjścia z jakby spod stołu dosłownie, my musimy tam coś 
sobie pogadamy na komisji ustalamy ile tych komisji jest. Ja bym chętnie zaproponował żeby były 
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komisję dla chętnych, bo jeżeli to w spotkaniach, z których tylko na jednym umawialiśmy materiały 
budżetowe które pani skarbnik wraz w całym sztabem stworzyła przez cały rok a my to pół godziny 
omawiamy. No to jest chyba troszkę nie do końca poważne, dziękuję bardzo.

Burmistrz Brus - Panie Przewodniczący Wysoka Rado Bardzo dziękuję za te pytania za tą dyskusję 
Postaram się ustosunkować do wszystkich wypowiedzi i do tego projektu budżetu, dlaczego on ma 
odpowiedni kształt, ale rozpocznę od takich kwestii porządkowych bo pierwszy dyskusję rozpoczął pan 
radny Michał Szczepański, ja rozumiem że chciałby pan dużo więcej i mieć duży wpływ na wszystko I 
dziwi pana, kto przygotowuje budżet, że nie radni a burmistrz bo tak wnioskuję z tej wypowiedzi, ale 
wydaje mi się, że kiedy pan jest już drugą kadencję radnym to przynajmniej powinien pan też 
zapoznać się z strukturą samorządu i co jest, w kogo gestii czy kompetencji to jest sprawa normalna i 
prawidłowa że projekt budżetu przygotowuje burmistrz i ten projekt budżetu przedstawia radzie 
miejskiej tak do omówienia do zaopiniowania a z pana wypowiedzi to brzmi jakby pan miał do mnie 
pretensje, że ja przygotowuję budżet. No to wie pan no musi pan startować na burmistrza wtedy pan 
będzie miał takie uprawnienia i takie kompetencje że będzie pan przygotowywał budżet który pan 
będzie realizował, czy proponował swoje zamierzenia to jest jakby jedno. Proszę państwa to że nie ma 
wniosków jest poruszane z też wypowiedzi pana Marcina Cysewskiego między innymi, że to co będzie 
zaproponowane nie będzie uwzględnione No panowie tak się odniosę - bzdura totalna bo wiele zadań 
wnioskowanych przez państwa jest realizowanych. Rozumiem, że tutaj państwo jesteście może 
młodymi radnymi i chcielibyście się wykazać i wy mówicie, że macie swoich mieszkańców istnieje 
elektorat byście chcieli w przeciągu krótkiego czasu zrealizować swoje zamierzenia, bo wy w kampanii 
wyborczej obiecywaliście swoim mieszkańcom. A ja muszę powiedzieć że na szczęście ci mieszkańcy 
to są bardzo rozsądni ludzie których ja też znam jak panowie tutaj też pan Marcin podkreśla że to też 
moi wyborcy jak jestem tego w pełni świadomy i rzeczywiście gmina składa się z wielu okręgu w wielu 
miejscowości wielu Solec i trzeba spojrzeć w sposób taki zrównoważony ale nie da się w przeciągu 
krótkiego czasu zaproponować wszystkich zadań do budżetu w przeciągu jednego roku i one mają być 
zrealizowane bo my tak obiecywaliśmy naszym mieszkańcom budżet który jest w dużym stopniu 
rzeczywiście nakierowany na miasto Brusy tutaj pana radnego Dariusza Rutowskiego to już w ogóle 
nie rozumiem kompletnie nie rozumiem, bo mówi pan, że nie ma tutaj żadnych konkretów i jakby nie 
są realizowane potrzeby mieszkańców, których pan reprezentuje chcę powiedzieć wymienię za chwilę 
te rzeczy które są w mieście Brusy bo tutaj ktoś nie wcześniej pan Marek Zblewski zauważył to że jest 
bardzo dużo zadań inwestycyjnych w mieście Brusy tak jest, ale nie wiem, się odniosę do tego osiedla, 
są zadania proponowane w mieście Brusy, ale też proszę zwrócić uwagę na to że miasto Brusy to jest 
około 1/3 a mieszkańców całej Gminy Brusy i też w tym mieście Brusy jest wiele podmiotów 
gospodarczych, bo takie wypowiedzi były też pana Michała Szczepańskiego odnośnie podmiotów 
gospodarczych, działalności gospodarczej no to właśnie dużo tych podmiotów gospodarczych jest 
skupione w mieście Brusy, dlatego szereg inwestycji realizowanych w mieście Brusy a nie tylko w tą 
turystykę my mało inwestujemy w turystykę, ale też trzeba mieć to na względzie trzeba mieć to na 
uwadze bo z drugiej strony wcześniej padały różne pytania jesteśmy gminą turystyczną mamy wielkie 
walory przyrodnicze infrastruktury turystycznej nam brakuje i to zawsze jest też tak - dylemat w którą 
stronę inwestować uważam, że ten budżet jest naprawdę bardzo zrównoważony, ale to nie jest tak, że 
zrównoważony tylko w jednym roku trzeba spojrzeć na to, co działo się w latach wcześniejszych i też 
co proponuje się w latach kolejnych bo proszę państwa ja rozumiem że jest jakaś kadencyjność że 
jesteśmy jedną kadencję ale proszę państwa rzeczywiście jako burmistrz już funkcjonuje tutaj kilka 
czy kilkanaście lat i rzeczy czy zadania przedsięwzięcia, które były proponowane też przeze mnie 
sukcesywnie są realizowane i nie patrzę tylko przez pryzmat jednej kadencji czy tego że za chwilę są 
wybory i czegoś nie zrealizowaliśmy to jest polityka wielookresowa i bardzo serdecznie dziękuję tym 
radnym tym z państwa, którzy to rozumieją i te zadania proponują i zatwierdzają, bo to nie jest tak jak 
w Panowie mówią, że my nic nie mamy do powiedzenia, ale jednak większość rady z tym się zgadza i 
będzie w tym uczestniczyć w tym planowaniu również, bo to nie jest, że nie uczestniczy, bo proszę 
państwa tu nie ma wymyślone jakiś takich rzeczy w tym budżecie. Proszę wskazać w tym budżecie, co 
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nie powinno być zrealizowane co jest bezsensowne co jest bzdurą co nie powinno być zrealizowane są 
realizowane sukcesywnie zadania które są wnioskowane i to co na przykład kiedyś uwagę zwrócił na 
sesji pan radny Marek Zblewski, kiedy mówiłam o pewnych zadaniach inwestycyjnych na tym osiedlu 
tutaj w obrębie ulicy Kościuszki, także powinno być to zrealizowane my o tym wszyscy wiemy i radni z 
Brus czy też mieszkańcy od wielu lat o to wnioskują i mają nadzieję, że się tego doczekają, bo to nie 
jest tak że ja tutaj zgłosiłem i teraz będzie, bo to nie jest realizacja po prostu zachcianek, że w 
przeciągu krótkiego czasu ktoś zdecyduje i tak ma być zrealizowany, bo już ma wykonać go 
obowiązek wprowadzenia tego budżetu a z drugiej strony mówimy o deficycie mówimy o emisję 
obligacji o kredytach z czegoś trzeba to sfinansować oczywiście budżet w kolejności jest nastawiony 
na środki zewnętrzne tak jest i taka jest prawidłowość na to żeby finansować te zadania na której jest 
szansa pozyskania dofinansowania i proszę państwa przykładem takim jest pewnie wiele zadań 
inwestycyjnych, które też oczekujemy one nie znajdują się w budżecie bo na nie brakuje po prostu 
pieniędzy ale one sobie w tej swojej kolejce czekają przykładem takim chociażby proszę państwa, bo 
takie podsumowaniem też roku 2020 cieszę się, że wybudowaliśmy ścieżkę rowerową do Zalesia z 
Brus przez Gacnik tak inwestycja oczekiwana i to nie jest tak, że ona jest teraz zrealizowana, bo to 
jest inwestycja, która przez kilka lat od roku 2006 była też przez nas, cały samorząd, też przez radną 
między innymi z okręgu Gacnik panią przewodniczącą rady Beatę Zblewską, która zabiegała o to i 
mogła odejść z tej rady z wielką satysfakcją, bo ona właśnie uczestniczyła w tym dopięciu 
decyzyjnym, że ta ścieżka jest to nie wydarzyło się teraz, bo decyzję o tym, że ona jest 
przygotowywana zapadły dużo wcześniej teraz jest to zwieńczenie. To jest na zasadzie takiej, kiedy 
teraz wykonujemy te projekty to jest przygotowanie, które jest czasochłonne i pracochłonne i które, 
na które też trzeba zabezpieczyć pewne środki finansowe, ale trzeba też trochę cierpliwości kiedyś 
Pan Andrzej Wiecki zwracał na to uwagę, że tutaj trzeba cierpliwości w pewnych sprawach. Proszę 
państwa to, że wymienia się tutaj zwracając uwagę na fundusz sołecki na Kosobudy, że tam jest 
droga, ale proszę zwrócić uwagę, że te środki finansowe w funduszu sołeckim w innych sołectwach też 
są przeznaczone na drogi, się dziwię, że wskazuje się tylko Kosobudy a innych miejscowości się nie 
wymienia, ale proszę państwa gdybym powiedział dzisiaj tak, że nie będzie funduszu sołeckiego, że go 
likwidujemy to proszę wierzyć, że w Kosobudach akurat nie będzie żadnego krzyku i żadnego buntu i 
żadnego protestu, że jest fundusz sołecki zlikwidowany i proszę państwa tak mieszkańcy zdecydowali 
że całą kwotę przeznaczają na drogę, na drogi, bo w niektórych sołectwach jest tak, że rzeczywiście 
ten fundusz jest rozdrobniony na różne gminne zadania inwestycyjne i teraz pytanie takie do kogo to 
jest uwaga, czy to jest uwaga do mnie, czy to jest uwaga do mieszkańców bo nie zdecydowali, bo też 
mówimy o tym żeby może pewnych rzeczy nie narzucać to jest wniosek i uchwała zebrania z 
miejscowości to są zebrania sołeckiego i wskazuje też pan, że płyty gdzieś tam będą w Czyczkowach 
ja nie wiem nic o tym żeby tam były płyty, bo raczej projektowana jest normalna droga, bo tak 
zdecydowali mieszkańcy zdecydowała pani sołtys tutaj dzisiaj obecna, że nie chcą, tylko chcą 
realizować też projekt, ale proszę zwróć uwagę na to, że jakby ta idea funduszu sołeckiego w pewnym 
stopniu się też wyczerpała, na co zwracamy nieraz uwagę i co i teraz mamy mieć pretensje do 
mieszkańców, bo niektórzy tak rozdrabniają ten fundusz dadzą na małe przedsięwzięcia i jest oklej, 
ale on się rozpłynie a jeżeli sołectwo proponuje jedno konkretne zadanie i takich przykładów jest 
oczywiście też więcej w tym funduszu sołeckim w poszczególnych sołectwach bo prawdę mówiąc nie 
ma już na co. A więc ludzie podchodzą rozsądnie nie chcemy go rozdrobnić nie chcemy wydać 
pieniędzy na drobiazgi, bo drobiazgi zostały już realizowane to chcemy jedno konkretne zadaniu i 
oczywiście stoimy przed dylematem, co zrobić, bo jest rezerwowana kwota kilkanaście czy 
kilkadziesiąt tysięcy zł i nie wiadomo nieraz jak to zacząć mamy 50.000 zł a cała inwestycja będzie 
kosztowała 500.000 zł nie wiadomo jak to zacząć a więc jest sytuacja taka, że tutaj trzeba się 
zastanowić czy rzeczywiście ten fundusz sołecki powinien funkcjonować czy nie powinien być 
rzeczywiście inny kształt wydzielona kwota na pewne zadania bieżące i państwo też nieraz jako radni 
czy sołtysi przyznawaliście rację, kiedy dochodziło do pewnych dyskusji z mieszkańcami i mieszkańcy 
też decydują o pewnych sprawach, które niekoniecznie też widzimy jako samorząd, bo nas na 
przykład na to nieraz nie stać do realizacji i jest też taki problem, jest sytuacja patowa - nie zgodzić 
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się z mieszkańcami?, a kwestia jest taka że nie raz jest tak, że każdy patrzy na czubek swojego nosa i 
z której części przyjdzie więcej mieszkańców to to przegłosują, i nie patrzę na całokształt a rada 
miejska i burmistrz ma obowiązek patrzenia na całokształt. I proszę państwa w nawiązaniu do tego, że 
pewne rzeczy są one i tak nie będą przyjęte chyba mnóstwo rzeczy jest przyjmowany, bo rozumiem 
że budżet nie będzie się podobał bo dwie, trzy rzeczy które państwo proponujecie nie są też 
wprowadzone i patrząc na tą pewną równowagę, kiedy wymieniamy nawet remizy strażackie jak w 
Czapiewicach to nie ma problemu, ale jak są Główczewice to jest pytanie czy rzeczywiście tam remiza 
jest potrzebna, bo to chyba nie ten okręg i dlatego pojawia się takie po prostu pytanie, ale dla pewnej 
równowagi proszę zwrócić uwagę ile pieniędzy, co roku jest wydatkowane na inwestycje strażackie. 
Przecież w tym roku proszę państwa zakupiliśmy dwa samochody strażackie jeden do Leśna dotarł i 
dokładaliśmy tam kwotę około 300 000 zł, samochód, który dotrze do Brus do niego też około 100 000 
zł trzeba dołożyć, ale były remonty innych remiz też przy okazji przebudowy świetlicy i tej inwestycji 
to Zalesie, czy to Huta czy i Kinice były realizowane i sukcesywnie proszę państwa jest to robione 
mamy oddane inwestycje: strażacką remizę w Leśnie duże przedsięwzięcie, które ile było lat 
planowany pamiętam chyba 20 albo więcej lat strażacy wnioskowali o tą remizę i udało się 
zrealizować i cierpliwie czekali jak nie więcej niż 20 lat bo pamiętam jak od 1999 roku pracuje w 
urzędzie to już ten wniosek się pojawiał kierowany przez strażaków już nieżyjących z Leśna i ten 
wniosek był i to nie jest tak że teraz coś zaproponuje to od razu musi być. Na obszarach wiejskich 
można zwrócić uwagę, bo porównujemy to zabudowa nieraz rozproszona, że chcielibyśmy budować 
drogi, ale po nawałnicy pozyskaliśmy sporo środków finansowych i ten stan dróg na terenie naszych 
sołectw naprawdę się poprawił i to nie jest tak że te pieniądze sobie spłynęły jest po prostu tak łatwo, 
ktoś je dał, to była ciężka praca po nawałnicy, aby te pieniądze pozyskać nawet niektóre samorządy 
miały pretensje do nas że my tak dużo pozyskaliśmy, ale niektórzy nie będę tego wymieniał po prostu 
słabo się postarali i nawet słabo przygotowali pewne wnioski niepoprawnie czy też zinwentaryzowali 
te problemy, które występują. Pomimo że jak była nawałnica pomimo odbudowy różnych budynków 
mieszkalnych trzeba pomyśleć o wszystkich sprawach formalny o wszystkich procedurach i 
rzeczywiście przy tym pracować żeby jakieś środki przesłać i to była dość ciężka praca. Dlatego za to 
dziękuję też swoim współpracownikom i takie decyzje trzeba było podjąć i też jakby nad całością 
panować i dzięki temu udało się to zrealizować proszę państwa bo jeżeli pojawiają się te Główczewice 
remiza no w funduszu sołeckim od wielu lat mieszkający na zebraniach proponowali wydatki na 
remont przebudowę budowy świetlicy z remizą i w tej chwili zaproponowano pieniądze jako zadanie 
dla nich najważniejsze budowę świetlicy i budowę remizy, ale nie zapadła jeszcze ostateczna decyzja. 
To nie jest na razie budowa tylko przygotowanie do tego. Proszę państwa tak jak mówiliśmy o tym już 
wcześniej na komisji, że trzeba podjąć ostateczną decyzję bo jest kilka niewiadomych, bo może się 
okazać że zaprojektujemy nową świetlicę nie z wielką remizą z garażem, który nie musi być duży, 
żeby ten strażacki niezbędnik się zmieścił, wykonanie projektu to jest pytanie czy rozbudowujemy 
przebudowujemy istniejący budynek czy budujemy nowy i to zależy przede wszystkim od tego czy 
pozyskamy dofinansowanie na budowę nowego czy łatwiej będzie pozyskać na przebudowę i ten 
element też będzie o tym decydował, bo chcę proszę państwa podać, jako przykład przebudowę 
ośrodka zdrowia w Brusach były propozycje, dlaczego przebudowujemy go a nie budowa nowego, 
dlaczego nie jest w innym miejscu budowany nowy ośrodek zdrowia, dlatego że zupełnie nowy nie 
otrzymałby dofinansowania bo dofinansowanie było właśnie na przebudowę istniejącego ośrodka w 
grupie i jego rozbudowy gdyby było w nowym miejscu to to nie było zrealizowane a więc na etapie 
nieraz projektowania to jest trudno podjąć decyzję, bo może się okazać zaprojektujemy nowy i na 
nowy nic nie dostaniemy a gdybyśmy zaprojektowali przebudowy to na przebudowę otrzymamy, 
dlatego nieraz w niektórych sytuacjach jest lepiej, jeżeli jest tak nawet wystąpić o to dofinansowanie 
Jeżeli nie trzeba w tej dokumentacji uzyskać informacji czy w ogóle na projekt proponowany otrzyma 
się dofinansowany. To proszę państwa jest jak na żywym organizmie to nie jest tak, że my 
zatwierdzimy budżet i cały rok go realizujemy, bo już państwa dzisiaj, kiedy budżet jest zatwierdzony 
nie będę tego wymieniał ale już wiem jakie rzeczy będą się zmieniały w styczniu, lutym i te zmiany 
będą proponowane, ale jest jeszcze sporo niewiadomych, to są pewne symulacje, przypuszczenia, 
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pewne analizy, ale nie jest to potwierdzone decyzjami a więc nie jest to jakby do końca jeszcze też 
pewne podobnie też z możliwością dofinansowania bo można otrzymać 50% można otrzymać 30, a 
można, 70 jaka będzie ostateczna wartość tego zadania inwestycyjnego. Proszę państwa tak też pan 
Marcin Cysewski, kiedy mówił o tym że wszystko będzie odrzucane nie jest odrzucane, te wnioski 
które są one są i one są traktowane, jako wnioski do budżetu i pewnie to się doczeka realizacji bo czy 
ktoś kwestionuje że ten wniosek który jest proponowany jest bezzasadny jest bzdurą jest 
niepotrzebny nie, nie jeszcze na to czas, nie ta pora są jakieś priorytety, jest jakaś kolejność, ale 
państwo oczywiście jesteście od tego żeby te propozycje składać i ja to będę po prostu, staram się 
uwzględniać i myślę, że ci którzy są dużej radnymi to doskonale wiedzą że dzisiaj są zrealizowane 
inwestycje, które dużo wcześniej były przez państwa wnioskowane dzisiaj tej realizacji się doczekały, 
te które oczekują myślę, że jest szansa na to że będą zrealizowane. A też uwagę tego że tabelki które 
są sporządzane czy to do podatków czy jeszcze czegoś innego proszę państwa przecież chyba nikt nie 
narzucił tego, że komisja ma trwać godzinę czy dwie jeżeli jest taka potrzeba to debatujcie sobie przez 
kilka dni projekt budżetu jest przygotowany i należy go omówić i należy przygotować, jeżeli dla kogoś 
jest coś nie zrozumiałe, że nie ma pewnych danych to proszę o te dane informacje prosić. Proszę 
podać przykład czy jeżeli poproszono o jakąś informację ona została nieudzielona . Po to są komicje 
proszę powiedzieć mam niedosyt, że ja czegoś nie rozumiem, że proszę o kolejne spotkanie i to 
przecież można zrobić to ile państwo będziecie pracować to naprawdę jest uzależnione od nas i 
pracownicy są do dyspozycji żeby to przeanalizować i tych informacji niezbędnych udzielić. To jest 
jedna sprawa, proszę państwa podatki, bo jeżeli mówimy o podatkach nie były podejmowane uchwały 
podatkowe, ponieważ poziom podatków pozostał na tym samym poziomie jak w roku 2019 natomiast 
z podatkiem rolnym to jest tak, że rzeczywiście jest ustalana ta cena żyta dla celów podatkowych i 
ona które jest ustawowa podana przez GUS jest brana do wyliczenia tej stawki podatku i rzeczywiście 
ta cena jest minimalnie wyższa za żyto i bardzo minimalnie podatek wzrasta rolny, ale to jest 
naprawdę wzrost prawie niezauważalny nieistotny my mamy około 480 000 podatku rolnego w 
budżecie Gminy zaplanowane to jest naprawdę nie duży pozom jeżeli porównujemy się nieraz z 
innymi gminami na przykład z gminą Chojnice ale proszę zauważyć że tam są gleby zupełnie innej 
klasy I, u nas prawie każdy rolnik z części podatku jest zwolniony z automatu bo grunty klasy 5 i 6 w 
ogóle nie są objęte podatkiem i tak jest klasa czwarta i tej trzeciej, której prawie nie, także płacimy 
ten podatek i tak od części natomiast gdyby to były klasy wyższe tak no bo to była tylko IV i III to 
kwotowo ten podatek byłby wysoki dlatego należy naprawdę zwrócić też na to uwagę bo porównać 
tam obniżono, ale spójrzmy też całościowo na kwoty od ilości tych darów, które rolnicy płacą. Proszę 
państwa sprawa kolejna naprawdę zła sytuacja w gospodarstwie rolniczym jest susza czy wystąpi 
jakaś klęska to jest możliwość wystąpienia z wnioskiem o umorzenie czynniki, które spowodowały złą 
sytuację w gospodarstwie są brane pod uwagę ale rolnik zdecyduje czy sobie poradzi czy nie poradzi 
czy ten podatek zapłacić czy nie, jeżeli ma problem to występują może nie jest to brane pod uwagę i 
te umorzenia są stosowałem natomiast podatki pozostałe są na tym samym poziomie i nawet już ta 
zapowiedź moja była wcześniej, kiedy ten wzrost następował w roku 2019, 2020 tak to ten wzrost nie 
był planowany jeszcze pandemia to że na pewno żadna korekta nie była robiona jest to na tym całym 
poziomie myślę że to ma znaczenie a też, jeżeli porównamy się z innymi to ten poziom podatków też 
jest jednak bardzo korzystny uważam optymalny i należy zwrócić uwagę też na to, bo kiedy mówimy o 
finansowych które musimy zabezpieczyć dla szerokiej naszej działalności, podatek rolny, który jest od 
rolników ale są do utrzymania drogi bieżące utrzymanie dróg, utwardzanie tych dróg, równanie na 
szczęście teraz nie odśnieżamy, chociaż pewnie wcięlibyśmy żeby był ten śnieg, bo będzie brakować 
wody no powoduje to że koszty są niższe. Kiedy jesteśmy dużą gminą bardzo dużą gminą co do 
infrastruktury naprawdę jest sporo do zrobienia na obszarach wiejskich na obszarach wiejskich gdzie 
mieszkają rolnicy i to jest tylko ten podatek rolny to jest tylko te 480.000 zł plus podatek od 
budynków mieszkalnych, który jest płacony przez wszystkich i to jest ten udział naprawdę 
mieszkańców w tym naszym budżecie. Naprawdę proszę wziąć to pod uwagę i to na co zwracamy 
uwagę też przewodniczący Komisji Oświaty pan Andrzej Wiecki mówił że oszczędności nie 
zrekompensują tych strat, że dzieciaki, młodzież nie chodzą do szkoły to jest jedno, ale też te 
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oszczędności, no nie zrekompensują pewnego wzrostu wydatków kosztów o tak jak mówiłem czy był 
wzrost wynagrodzeń nauczycieli o nie był też całkowicie pokryty z budżetu państwa do tego trzeba 
dołożyć naszego budżetu. Mamy edukację wczesnoszkolna, więc nasze przedszkola, punkty 
przedszkolne, które generują bardzo wysokie koszty i dzisiaj właściwie dla dzieci w wieku 3 i 4 lat 
mamy te miejsca powiedziałbym pewnie w 100% zapewnione. Jeżeli do budżetu dokładamy około 7 
milionów złotych, tego oświatowego tak no to do tego musimy dołożyć wszyscy z tych podatków i z 
tego rolnego i z tych podatków od przedsiębiorców, czy od wszystkich mieszkańców, płacą podatek od 
budynków mieszkalnych, ale proszę państwa już szacujemy, że wydatki na oświatę w roku 2021 mogą 
około 2 miliony wyższe tak i będzie nam tych pieniędzy po prostu brakować znowu więcej musimy 
wygospodarować i tak po prostu wygląda ten nasz budżet. Dlatego uważam, że tak i tak poziom 
inwestowania jest bardzo wysoki bo jeżeli planujemy przeznaczyć 23 min zł., oczywiście okaże się na 
ile wydatkować, to jest to bardzo dużo i cieszymy się że możemy tyle proszę państwa wydatkować a 
jeżeli mówimy też o tych stowarzyszeniach, dziękuję stowarzyszeniom za pracę, za aktywność i 
stowarzyszenia były zwolnione z opłat za wynajem sal gimnastycznych tutaj pan radny Michał 
Szczepański odnosi się do tego, że to zwolnienie zastosowała pani dyrektor - po mojej decyzji - pani 
radny bo dyrektorzy takie decyzje wtedy mogą podjąć bo za tą gospodarkę całościowo za mienie 
naszej komunalne odpowiadam ja i to są jednostki w naszej strukturze i taką zgodę też wyraziłem, ale 
z tego względu w okresie pandemii żeby była zachęta. Kiedy dzieci, młodzież siedzą przy 
komputerach żeby wyszli na obiekty sportowe żeby mieli zajęcia w tych salach sportowy, ale proszę 
zwrócić uwagę bo na to że będzie trzeba partycypować w kosztach utrzymania tych sal sportowych 
czy innych obiektów jakimi są świetlicę wiejskie zresztą uwaga do przewodniczącego Komisji Oświaty 
że pan się zawiódł że to może nie było pozytywnie rozpatrzone bo decyzja komisji była taka i sugestia 
że jednak należy pobierać opłaty, bo proszę państwa to trzeba posprzątać to trzeba ogrzewać, to 
trzeba oświetlić to są koszty. A to są różne zajęcia dodatkowe i proszę państwa, kiedy my dokładamy 
do oświaty 7.000.000 złotych na zajęcia obowiązkowe, które są to zajęcia dodatkowe, które są 
realizowane w nich trzeba partycypować i trzeba się cieszyć, że te organizacje pozarządowe zajęcie 
realizują, że z budżetu gminy bardzo często finansujemy opłatę tych trenerów którzy prowadzą, bo nie 
wszyscy prowadzą jako wolontariusze tylko częściowo jest to też rekompensowane i płacimy ale 
udział rodziców również powinien być. Proszę zwrócić uwagę na to, kiedy zatwierdzamy budżet i 
widzimy jakie są źródła też dochodu w tym budżecie także ile przychodu z pit-u, że to planujemy około 
8.000.000 zł to jest bardzo ważna pozycja dlatego ją podkreślam ale proszę zwrócić uwagę też że tam 
jest 25 milionów na świadczenia wychowawcze, tak, dla rodzin świadczenia wychowawcze i rodzinne 
to jest też duża kwota a więc to jest poważny zastrzyk z budżetu państwa i to też jest to, że jeżeli są 
tak zwane różne zajęcia dodatkowe, my stwarzamy warunki jest ta sala która, którą można wynająć, 
te organizacje pozarządowe które prowadzą albo jako wolontariusze albo niektórzy trenerzy są 
opłacani ale przecież ten udział finansowy też rodziców powinien być. I naprawdę trzeba na to zwrócić 
uwagę a tym że pojawiły się i jeszcze dodatkowe zajęcia związane z wychowaniem fizycznym SKS-y 
jest sporo godzin więcej to generuje dodatkowe koszty, ale to też są zajęcia nieodpłatne dla dzieci i 
młodzieży które w szkołach są proszę państwa realizowane a więc powiedziałem to wielokrotnie, że 
jeżeli realizujemy inwestycje kubaturowe świetlicę, sale gimnastyczne my stwarzamy pewną 
infrastrukturę stwarzamy warunki, ale co tam będzie się działo to będzie zależało od mieszkańców 
przecież ja to powtarzałem wielokrotnie że my stwarzamy te warunki ale partycypować w pewnych 
kosztach trzeba to to jest korzystanie z naszych obiektów ale jeżeli korzystamy z innej infrastruktury 
sportowej i rekreacyjnej poza naszą gminę wyjeżdżając to przecież też nie otrzymujemy tego za 
darmo i za to płacimy czy ktoś pojedzie na basen, czy pojedzie na narty, czy będzie korzystał z 
różnych innych atrakcji, jako burmistrz oczywiście mam ten pewien przywilej proponowania pewnych 
inwestycji ale to nie są inwestycje proponowane które są moim widzimisię tylko wnioskowane przez 
mieszkańców i też radnych czyli właściwie przez nas wszystkich to proponuję ale proszę zwrócić 
uwagę że też ponoszę odpowiedzialność za gospodarowanie mieniem komunalnym gospodarowanie 
mieniem to też jest powiązane z tym jakie to mnie nie generuje koszty i jeżeli jest taka że trzeba 
znaleźć źródło na sfinansowanie tych niektórych obiektów sportowych kulturalnych no to musi być 

20



partycypacja mieszkańców bo za to rzeczywiście odpowiadam i uważam że to jest uczciwe i proszę 
państwa ja wiem, że w miastach jest tych atrakcji niektórych dużo więcej jest większa dostępność do 
wielu dóbr takich infrastruktury sportowo-rekreacyjnej ale tam mieszkający w mieście płacą pewnie 
może nie za wszystko, ale za wejście do wielu obiektów po prostu płacą za udział w wielu klubach 
sportowych w których uczestniczą płacą a więc to jest zupełnie czymś normalnym jeżeli my będziemy 
przeznaczać granty z naszego budżetu na organizacje pozarządowe i na przykład jeżeli to będą granty 
na zajęcia sportowe, ale ten udział moglibyśmy finansowa to w pięćdziesięciu procentach na przykład 
tak w połowie a drugie drugą połowę organizacje pozarządowe powinny zabezpieczyć oczywiście 
rodzice w różnym stopniu przeznaczają środki ktoś przeznacza ktoś jest przeznacza wspiera się tą 
działalność, ale jakieś zrozumiały chyba dla każdego jest to że jeżeli z jakiegoś obiektu się korzysta to 
do zapłacenia są pewne koszty to dotyczy świetlic i tak samo o czym wielokrotnie proszę państwa 
mówiliśmy i też reasumując fundusz sołecki trzeba przeanalizować, bo te kwoty są spore 
przeznaczone, ale sami przyznacie rację że pewna formuła się wyczerpała i nie można mieć pretensji 
do mieszkańców o to oni nie chcą innych drobnych rzeczy i wtedy może te drobne inne rzeczy były 
uzasadnione nie są inwestycją i wtedy byśmy to tak zatwierdzili klepnęli i dobrze. Jak jest duża 
inwestycja mieszkańcy nie chcą drobnych innych rzeczy są konkretną inwestycje i wprowadzenie tego 
zadania rzeczywiście staje się problemowe możliwe, że w takiej sytuacji należałoby zupełnie 
przebudować ten fundusz sołecki czy tak on ma funkcjonować. Rozmawialiśmy też wielokrotnie o 
Fundusz Obywatelskim w mieście Brusy sam nad tym się zastanawiałem wypowiadałam się nawet, że 
należałoby wprowadzić ale proszę państwa zatrzymałem się, bo to nie jest tak, że jak coś powiesz to 
trzeba zrobić trzeba przeanalizować bo realia się zmieniają, sytuacja się też zmienia i wiele zadań 
można realizować też w innej formule i przez te organizacje pozarządowe, ale działalność kulturalną 
przy współpracy z naszym Centrum Kultury czy też zadania inwestycyjne te większe i te małe mogą 
znać bezpośrednio w budżecie podobnie tak mogłoby się znajdować w tym funduszu sołeckim bo 
wydaje się że nieraz jest niepotrzebna dyskusja. Proszę państwa sądząc po tym ilu mieszkańców 
przychodzi na to zebranie nieraz zatwierdza ten fundusz sołecki, bo to można powiedzieć że on jest 
nieważny chyba dla mieszkańców bo nie nawet nie przychodzą na te zebranie żeby go zatwierdzać no 
to pytanie - to po co my się spieramy o ten fundusz sołecki może on jest nie konieczny, tak przecież 
dla sołtysów dla rad sołeckich mieszkańców istotne jest czy dane zadanie inwestycyjne będzie 
zrealizowane bo może być tak że w jednym roku nie realizujemy nic i w kadencji zrealizujemy jedną 
drogę czy dwie drogi czy inne zadanie inwestycyjne, bo z tego funduszu sołeckiego to będzie tylko na 
kawałek tego zadania i wydaje mi się że dochodzimy jednak do samych wniosków. Proszę państwa 
sprawa kolejna zabytki kwota, która została zabezpieczona na nasze parafie tych zabytków mamy 
niewiele, ale każdy obiekt każdy budynek każdy kościół jest jakby wyjątkowy w swoim tutaj rodzaju i 
chwalimy się tymi zabytkami, ale proszę zwrócić uwagę my nie dajemy przecież pieniędzy, nie dajemy 
parafii nie dajemy księdzu tylko chyba te obiekty są własnością nas wszystkich własnością 
mieszkańców i tak trzeba to traktować. To jest nasza wizytówka. My korzystamy z tych miejsc i one są 
naszą chlubą, chcemy się po prostu pochwalić i dlatego te zadania wspieramy a teraz rzeczywiście 
jest to wsparcie może wyższych kwotach, ale też w latach wcześniejszych takiego wsparcia nie bo ona 
jest w tym momencie, kiedy są realizowane inwestycje kiedy, parafie pozyskują środki zewnętrzne i 
chciałby też zabezpieczyć swój udział finansowy i w tym momencie partycypujemy są wyższe kwoty 
ale to nie jest powiedziane, że w latach kolejnych tej kwoty wyższe będą nie będzie bo te 
przedsięwzięcia będą zrealizowane ale też w roku 2020 ten budżet nie będzie cały zrealizowany bo na 
przykład Kosobudy które otrzymały na kościół w Kosobudach kwotę około 100.000 zł to zadanie nie 
zostało zrealizowane ono po prostu przechodzi na rok 2021 także nie będzie tego wydatkowania ta 
kwota, którą jest w roku 2021 można powiedzieć ona pochodzi z roku 2020 bo zadanie nie zostało 
zrealizowane i tutaj proszę państwa akurat jest sytuacja taka szczęśliwa bo kościół w Leśnie pozyskał 
dotacje w roku 2020 i w kolejnych latach ma większe szanse na pozyskanie finansowania 
zewnętrznego, parafia Brusy uzyskała już, natomiast parafia Kosobudy składając kilka wniosków nie 
uzyskała dofinansowania na inwestycję związaną z dachem z zabezpieczeniem elewacji tak nie 
otrzymała dofinansowania stąd jest to bardziej po prostu kłopotliwe. Leśno jest zabytkiem wyższej 
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klasy jest pewną perełkowa więc też łatwiej to dofinansowanie pozyskać ale to są nasze też atrakcje 
turystyczne i to jest poza powiedzieć nasza współwłasność, ja traktuję to, że to jest tak jak mienie 
publiczne którego też jesteśmy współwłaścicielem i też z tego korzystamy i tak należy to a proszę 
państwa patrząc na zadania które są w naszym budżecie to rzeczywiście sporo tych zadań jest w 
mieście Brusy. To co mówi Pan radny Dariusz Rutowski wskazując na oświetlenie ja domyślam się że 
na ul Bolta tak chociażby która nie ma oświetlenia ale my w roku 2021 będziemy realizować w prace 
projektowe jeżeli jest plan na projektowanie tych ulic kompleksowo przede wszystkim jest problem 
odwodnienia, wbudowania kolektora deszczowego, aby zlikwidować kolektor ogólnospławny a więc 
ten rozdział na kanalizację deszczową sanitarną to będzie zaprojektowany razem z przebudową ulicy 
tam również znajdzie się oświetlenie tej ulicy, bo jeżeli to nie byłoby robione nie było planowane to 
tak byłaby dokumentacja tylko na uzupełnienie brakującego oświetlenia więc naprawdę proszę o 
trochę cierpliwości i mam nadzieję na to zadanie uda nam się zabezpieczyć przy dofinansowaniu a też 
spory zakres inwestycyjne to, co jest ważne dla miasta nie chciałbym się powtarzać budowa też tej 
kanalizacji deszczowej z wykorzystaniem Funduszy Unijnych kwota ponad 7 milionów złotych to co 
dostaliśmy zwiększenie z Urzędu Marszałkowskiego to spory zakres, który będzie zrealizowany, ale 
jest kontynuacja ulic na osiedlu Słonecznym bo zrealizowaliśmy tutaj pierwszy etap w tym roku a w 
roku 2021 będziemy budować ulicę Różaną część ulicy Kwiatowej będzie trwała budowa odwodnienia 
już na kolejnych ulicach na tym osiedlu bo mamy zaplanowane to do roku 2023 ale rozpoczynamy 
projektowanie centrum, odwodnienia centrum przebudowy tych ulic to też jakby w parze z tym 
zakresem na tym osiedlu Kaszubskim gdzie wymieniamy ulicę Bolta czy dalej ulice Derdowskiego 
również gdzie potrzebna też jest kanalizacja deszczowa. Będziemy kontynuować przebudowę Centrum 
Kultury będzie zakończony projekt przebudowy starej szkoły. W Zakładzie Gospodarki Komunalnej 
będzie wybudowany punkt selektywnej zbiórki odpadów komunalnych ale też proszę państwa to co 
jest ważne będzie projektowanie ulic w mieście Brusy w kierunku Kosobud po prawej stronie ulica 
Jodłowa, Świerkowa, Klonowa, Dębowa tam też jest kwota zabezpieczona na projektowanie tych ulic a 
więc naprawdę spory zakres w mieście Brusy. No i dodam, że dwa projektowanie sieci też sieci 
gazowej w mieście Brusy ale są inne inwestycje drogowe i ul Polna w mieście Brusy która będzie 
zrealizowana w też w przyszłym roku. Jeżeli mówimy obszarach wiejskich ulica Długa, ale dokończenie 
ulicy Kościelnej w Kosobudach i bardzo kosztowny wykup gruntu pod ścieżkę rowerową w kierunku 
Zalesia bo ona jest fizycznie wybudowana ale teraz po tym wybudowaniu trwają podziały 
przygotowanie do wykupu i to są naprawdę też duże pieniądze które są zabezpieczone w naszym 
budżecie. I to proszę państwa jest tyle myślę że ten budżet jest bardzo zrównoważony ujmuje różne 
obszar ale też jest ten spory zakres drogowy i to co podkreślałem po zrealizowaniu wielu inwestycji na 
obszarach wiejskich będziemy skupiać się na miejscu tam gdzie właśnie mieszka 1/3 mieszkańców i 
mieszkańcy wskazywali, dlaczego jest tyle inwestycje na obszarach wiejskich bo o to pytali tak ale jest 
czas na miasto Brusy i zgodnie z tą moją wcześniejszą zapowiedzią jest to realizowane tutaj. Dziękuję 
państwu tym radnym, którzy to rozumieją którzy tą politykę wspierają bo naprawdę ten efekt 
inwestycyjny uważał przy naszych dochodach jest bardzo duży my nie mamy takiej super sytuacji jak 
niektóre Gminy, gdzie możemy sprzedawać nieruchomości w jakiejś pomocy najpierw bez a właściwie 
nieruchomości to jedynie kupujemy, bo ile musimy gruntów wykupić żeby wybudować nowe drogi czy 
realizować jeszcze inne inwestycji. A są gminy które mają dochody nie tylko z budżetu państwa z 
różne dotacji subwencji środków unijnych, ale mogą jeszcze sprzedać swoje grunty swoje mienie 
komunalne niestety tego nie mamy. Przy takich dochodach które posiadamy to tak i tak ten wskaźnik 
inwestycyjny jest naprawdę zadowalający jest wysoki a pewnie marzeń mamy dużo więcej te 
inwestycje kubaturowe które są do zrealizowania i remiza w Czapiewicach tak i sala gimnastyczna w 
Czyczkowach która jest wymieniana chciałoby się - pani radna z Wielkich Chełmów, za chwilę 
powiemy ani świetlicy ani sali gimnastycznej i też by chcieli. Moglibyśmy tak jeszcze poszukiwać ale 
naprawdę sukcesywnie możemy jakiś efekt osiągnąć ale też nie wiemy jaka ta nasza sytuacja 
finansowa w latach kolejnych będzie także tyle mam nadzieję że odpowiedziałem na część pytań i 
uwag które państwo zgłaszaliście. Także dziękuję.
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Radny Andrzej Wiecki bardzo dziękuję za pierwszeństwo może dlatego że jestem seniorem ale właśnie 
siedzę koło okna i patrzę na Brusy na nasz park, który jest poturbowany po nawałnicy, nasze centrum 
rzeczywiście o tym mówię, aby to centrum rzeczywiście przebudować przygotować wyładnieć już 
chyba ponad 10 i więcej może lat, i się doczekać jakoś nie mogę chociaż mieszkam tuż obok i tak 
trochę do pana Darka bo rzeczywiście ja rozumiem, że młodzi są bardziej niecierpliwi i chcieliby to 
wszystko zrobić jak najszybciej, dlatego ja powinienem być też przeciwko temu budżetowi ponieważ 
burmistrz mówi dużo o Brusach krąży jak jakaś satelita ale nigdy nie chce uderzyć w środek i nie 
wiem, ale ja rozumiem, że nie może jeszcze nie w tej chwili bo trzeba zachować pewną kolejność czy 
to będzie ten gaz albo jak będzie uregulowana ul. Gdańska robiona która blokuje całą przebudowę w 
centrum i nie tylko na przykład ulica Szkolna razem to traktuje jako całość. No jest to problem wielki i 
wiedząc o tym mimo wszystko zagłosuję za tym budżetem, bo wiem że to się doczeka kiedyś ta 
inwestycja realizacji. Mam nadzieję że dożyję tych czasów, ja też na początku nie mogłem zrozumieć 
że moja inwestycja nie może być tak szybko podobnie było z gimnazjum prosiłem burmistrza tak w 
przenośni i potem się to udało zrobić i apeluję o taką cierpliwość, rozsądek, rozwagę chociaż młodzi 
muszą być niecierpliwi.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo tutaj kolejność zgłoszenia decyduje o tym, komu udziela głosu 
nie wiek radnego to tak to tak w kolejności był zgłoszony Pan Marcin Cysewski bardzo proszę.

Radny Marcin Cysewski - Dziękuję panie burmistrzu ja tak naprawdę mam charakter jaki mam, jestem 
trochę impulsywny, ale co do pana słów to ja sobie wypraszam żeby pan mi mówił, że ja mam jakieś 
tutaj zachcianki, że nie mam cierpliwości i że coś na obiecywałem i chcę na już, nigdy tak nie było i 
nie będzie, bo nigdy nikomu nic nie obiecywałem i może pan prześledzić każdą jedną sesję czy 
gdziekolwiek. Nie wymagam niczego na już i niczego nie forsuję, tutaj to jest nieprawdą co pan mówi, 
bo ja swoim wyborcom obiecywałem tylko jedno i mogę te ulotki - bo sporo ich zostało mogę pokazać, 
pierwsze co obiecałem to że cicho nie będę i to mi chyba doskonale nawet wychodzi, bo jestem 
aktywny na sesjach, i to, że pan ma inne zdanie to nie znaczy, że ja tutaj jestem w opozycji i tak dalej. 
Przyszedłem do rady żeby tutaj mieć jakiś wpływ na rozwój całej gminy i też nie patrzę tylko na swoje 
okręgi wyborcze tak jak pan raczył zauważyć właśnie do tego osiedla Kościuszki, że ja tutaj jakoś się 
wtrąciłem i o to zabiegam, ale mam tego świadomość, że to potrwa aczkolwiek ulica, to osiedle 
Kościuszki jest starsze jak osiedle drzewnych: Dębowej, Klonowej i tych podobnych, tam także nawet 
jak by się chciało patrzeć historycznie to kolejność powinna być inna, ale ja tutaj tego nie wymagam. 
Jeżeli tutaj jestem już przy głosie chciałbym - mówi pan o tym przy podatku rolnym, że wnioski jakieś 
tutaj, ja chętnie bym zgłosił ten wniosek może nawet teraz bym mógł złożyć, ale ja wiem, że i tak by 
on nie przeszedł, bo ja już to raz składałem i pan burmistrz mówisz, że to są drobne pieniądze i tak 
dalej - nie wiem może są, ale każda złotówka jest ważna a później jeżeli chodzi tutaj o wydanie tych 
pieniędzy z podatku rolnego a jest to 480.000 zł to są jakieś pieniądze. Jeżeli inne gminy - porównuje 
pan do Chojnic że mają może lepsze ziemię, chcielibyśmy też - myślę że każdy rolnik jest pan 
rolnikiem przede wszystkim, bo jaki się zawód ma i to się wykonuje, to się kimś jest ja akurat radnym 
to ja mogę bywać, bo ja nie wiem czy ja będę kandydował, czy mnie wybiorą, bo to się tylko bywa i ja 
bym chciał mieć te dobre ziemie te dobre podatki płacić mówię, ale dobra wola jest innych 
samorządów. Dlaczego inne samorządy mogą to zrobić. Jestem delegatem w izbach rolniczych i 
przychodzą do nas te informacje i opiniujemy i trochę mi wytykają koledzy i koleżanki mówią - jak ty 
działasz jesteś w izbach i co macie maksymalny podatek. No tak mówi pan, że drogi trzeba reperować 
bo przejeżdżają rolnicy traktorami po mleko jeżdżą, po żywiec, psują się drogi, chociaż te drogi są 
naprawdę bardzo dobre bo przejechałem się na Czapiewicach na Czarnowie one są naprawdę dobre, 
ja to mogę nawet podziękować i przyznaję cały czas, że to było bardzo dobre pozyskanie tych 
pieniędzy na utwardzenie tych wszystkich gruntów. Nie możemy tak mówić, że teraz my musimy mieć 
na maksa - to co inni oni nie potrzebują pieniędzy im są też potrzebne do tego że nie można tylko tak 
w jednym kierunku iść. Następną sprawą mówimy tutaj o tych remizach w Czapiewicach jest projekt 
do remizy. Ja nie byłem radnym a ja wiem że oni bardzo walczyli i były głosy, dość dawno mogło być 
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postawione w stanie surowym, a oni by sobie dłubali bo mieliby gdzie postawić, chociaż ten wóz a tak 
mamy jak mamy, to co Michał mówi do tych zabytków też by można było to i może to jakiś remont za 
chwilę nie będzie żadnej remizy to jest szopka a nie remiza. Następny temat, jeżeli jestem już tutaj 
przy drogach - przyjęliśmy tą drogę Gliśno - Lubnia i ja mam sygnały od mieszkańców, od pani sołtys 
są telefony że ludzie widzą już to światełko w tunelu. Coś się zaczęło dziać. Już może jest bliżej 
koszula bliższa ciału. Powiat chojnicki jest bardziej rozległy i wpływy różnych osób będą decydowały 
gdzie jak i w jakiej gminie czy położeniu powiatu coś będzie robione i to jest fajne że coś się zaczyna 
dziać ale ja nie wymuszam i nigdy tego nie robiłem i nie będę robił tutaj chciałbym żeby to nie było 
jakoś publicznie o nas mówione, że nam coś się nie podoba, takie że nam się pewne rzeczy nie 
podobają to sygnalizujemy, taka jest chyba nasza rola, nie wymuszanie i podsycanie się po jakimiś 
emocjami, dziękuję.

Radny Dariusz Rutkowski Szanowny panie burmistrzu początkowo mówił pan że pan nie zrozumiał 
tego co powiedziałem jednak z późniejszej wypowiedzi wynikało, że jednak zrozumiał pan o co mi 
chodzi. Zarzuca mi pan, że jestem niecierpliwy, ja to nie mówię o rzeczach które, do których można 
być cierpliwym lub niecierpliwym ponieważ to są kwestie bezpieczeństwa. Kwestie bezpieczeństwa są 
ważne i tak nie możemy sobie pewnych rzeczy odłożyć na później nie wiem bo chyba, że czekając na 
tragedię, która może się wydarzyć w związku z zaniechaniem dopilnowania kwestii bezpieczeństwa a 
także ja mówię przede wszystkim o tym co tutaj jest bardzo istotne bezpieczeństwo po prostu w życiu 
codziennym mieszkańców osiedla które reprezentuje. To są bardzo podstawowe rzeczy i niektóre 
moim zdaniem nie powinny czekać na później na kolejne lata. Przypominam, że jesteśmy już w 
połowie kadencji.

Radny Michał Szczepański bardzo proszę panie przewodniczący, Wysoka Rado, panie burmistrzu jak 
się usłyszy kłótnie dzieci to jak już brakuje argumentów to usłyszy się stwierdzenie jesteś głupi, 
głupia, dziwi mnie, że każdy moje pytanie jest przesuwane w moją niewiedzę to nie jest niewiedza, ja 
doskonale wiem o tym, że pan burmistrz przygotowuje materiały, propozycje, one powinny być 
obrobione w sposób do dyskusji, coś wykreślone, coś dopisane i potem głosowanie, ale pan to 
świetnie skwitował mówiąc, że to nie pani dyrektor decyduje o zwolnieniu tylko pan, ja teraz 
naprawdę nie chce obrazić, ale świetne pan to ujął dyrektorzy i radni z pana listy bez pana zgody nie 
mają nic do gadania. Więc proszę mi nie mówić, że to jest jakaś dyskusja lub coś takiego - pan to 
świetnie skwitował. Teraz następna kwestia którą pan poruszył, kiedyś rozmawialiśmy na początku jak 
ta pandemia nastała zwalnialiśmy firmy z podatków, trzy firmy chyba to były. Była argumentacja, że 
duże firmy duże zatrudnienie, więc możemy umówić w Brusach na osiedlach są duże firmy? bo nie ma 
siły na osiedlach mieszkaniowych żeby były duże firmy. Pakujemy pieniądze w turystykę bo ulica w 
Męcikale nie dotyczy terenów wiejskich tylko dotyczy głównie dla turystów. No oczywiście nie ma w 
tym budżecie nic, co by wykreślił nie ma nic takiego wszystko jest potrzebne ale najważniejsza jest 
kolejność i tutaj jest brak jej. Bo jeżeli pan mówi o funduszu sołeckim o Kosobudach zmienia pan 
narrację, raz Pan mówi żeby robić takie rzeczy które można finalnie zrobić czyli te drobne z bo 
funduszu sołeckiego nie da się łączyć, teraz pan mówi o dużych. To jest nie do wytłumaczenia, to jest 
po prostu, to Kosobudy no i to tyle na pewno nie da się tego wytłumaczyć w żaden rozsądny sposób i 
tutaj jakby najpierw jeszcze do pana Wieckiego, że się zawiodłem ja się nie zawiodłem na tym, że ta 
komisja to źle rozpatrzył - negatywnie, tylko zawiodłem się na tym, że pan Andrzej powiedział nie 
wiem czyli nie mam wiedzy żadnej, nie zapoznałem się z tym, po czym rozpatrzył to. Nieważne, tak 
czy tak jeżeli się czegoś nie wie nie przeczyta, jak można o tym mówić. Oczywiście pan Andrzej zaczął 
mówić, że nie będzie rozumiem tak jak powiedziałem można wypracować wnioski nie było 
wypracowanego żadnego i teraz dla kolegów takie żebyście mnie lepiej zrozumieli, o co chodzi z 
decyzyjnością dwa przykłady proste czy my radni wolimy ścieżkę rowerową z Lubni do Wiela czy z 
Lubni do Leśna, czy my radni wolimy drogę w Męcikale ul. Długą czy drogę przez Orlik - takie dwa 
proste przykłady. Odpowiedzcie sobie dziękuję.
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Radna Emilia Warnke - panie burmistrzu panie przewodniczący, radni chciałam tylko podziękować 
panu burmistrzowi za łatę w Zalesiu, gdy wreszcie jeździmy, jak normalnie funkcjonujemy, normalnie 
udało się super żałuję, że nie było to w komplecie zrobione z chodnikami, ścieżką rowerową, ale 
wierzę że burmistrz tutaj na pewno zrobi nam kiedyś połączy tą ścieżkę. A co do ciebie tutaj radny 
Michale no powiem ci że jesteś bardzo ostry, czasem mieszkańcy Zalesia mówią tak - Lubnia ma 
wszystko, Lubnia ma salę, dużo rzeczy a my w Zalesiu powiem ci - też chcemy salę, powiem ci ze 
macie dużo. Macie kompleksowo zrobione drogi cieszę z tego ale będę brnęła żeby też mieć dziękuję.

Radny Michał Kin - ja tak zauważyłem w tej waszej pyskówce drodzy panowie radni pan Cysewski pan 
Szczepański, że droga jednak Kościelna troszeczkę was kole w oczy, jeżeli coś się dzieje na terenie 
waszego rejonu wszystko OK, ale jeżeli chodzi o remizę w Główczewicach to już tego czy potrzebna 
jeżeli chodzi o to czy potrzebne, jeżeli u was to jest OK, słusznie zauważyła pani Emila i tak w Lubni w 
ostatnim czasie też się działo i jakoś tego nie raczył pan zauważyć dziękuję bardzo. Radny Michał 
Szczepański panie kolego radny tutaj nikt nie mówi o ulicy Kościelnej a wiem, że panu sprawy 
kościelne są blisko, dlatego pan się na tym skupia, ale mowa tutaj o ulicy Podgórnej, która jest 
kolejną, proszę nie zamydlać oczu mieszkańcom jest kolejna ulica którą dodam były zarzuty wobec 
byłego radnego, że sobie koło domu już ją zrobił ona jest w części zrobiona a jeżeli jest proponowany 
projekt za 50.000 ja taki zarzut nie to nie miałem żeby nie było nieporozumień nigdy takich zarzutów 
nie miałem, dziękuję.

Radny Andrzej Kulesza bardzo proszę panie burmistrzu i szanowni radni powiem wprost, że projekt 
budżetu na 2021 rok jest bardzo dobrze przygotowany obejmuje on w większości już rozpoczęte 
inwestycje. Gdybyśmy chcieli zrealizować to co mamy sobie ułożone w główce, naszych główkach 
potrzeby i zachcianki to tego nie zrobisz, jak w jednej, dwóch, czy tak dalej mówiąc w dalszych 
kadencjach tych zadań, ponieważ mamy takie pieniążki jakie mam należymy do gmin biedniejszych 
które mają takie a nie inne dochody a i tak potrafimy tak dużo zrobić tyle inwestować z tego miejsca 
chciałbym podziękować pani skarbnik i panu burmistrzowi wraz z pracownikami, za ten budżet. 
Chciałbym dodać też, że wszystkie inwestycje, kto buduje się na terenie miasta Brusy to też dla 
mieszkańców gminy Brusy i na odwrót szanujmy się dziękuję.

Radny Marcin Cysewski - ja króciutko ad vocem panie Michale z Kosobud ja naprawdę niczego nie 
zazdroszczę, ja znam mieszkańców i z Kosobud i z każdego zakątka tej gminy i pan do mnie mówisz 
teraz, że ja bym powiedział że remiza w Główczewicach czy Leśnie jest bee a w Czapiewicach będzie 
super. To ja tego nigdy nie powiedziałem i nie wciskajcie takich rzeczy, bo prawda fakt, faktem jest że 
w Czapiewicach remiza było obiecane 20 lat temu i to można też popytać komendanta ówczesnego 
pana Bernarda Pika komendanta gminnego zarządu OSP gdzie on mówi, on powiedział że jaki on był 
głupi że on tego nie forsował bo on mógł forsować ale nie chciał żeby nie było stronnicze i dalej 
remiza by mogła być przy świetlicy w surowy stanie, czekają cierpliwie i teraz to - się zmieniły 
priorytety ja nie mam nic przeciwko Leśnu czy Główczewicom bo tam też są druhami we większości 
nawet rolnicy i wiem, że oni te potrzeby mają podobne tylko czy priorytety się zmieniły była kolejność 
bo no to wtedy czemu Czapiewice nie mogą na asfalt na drogę dać na przykład tak jak Kosobudy z 
całej puli pieniędzy tylko gdzieś tam kawałek łaty zaleją kawałeczek gdzieś tam do świetlicy jest, z 
których korzystają tak naprawdę wszyscy a nie tylko mieszkańcy. Naprawdę uwierzcie nie traktujcie 
nas jak tutaj, że my jesteśmy wrogo nastawieni czy to do was, czy do budżetu, mamy tylko takie a nie 
inne zastrzeżenie i pytania no to uszanujcie to a nie że wyciskacie mam tutaj że innych traktuje źle i 
się nie podoba tylko nasz czubek nosa i nasze zachcianki są najważniejsze bo tak nie jest, dziękuję 
bardzo.

Burmistrz Brus - dziękuję za te wypowiedzi rozpocznę też od podatku jeszcze, doskonale rozumiem 
akurat funkcjonowanie gospodarstw rolniczych, wiem jaka jest sytuacja, jaka była wcześniej, jaka jest 
obecnie, że nie jest pewnie najlepsza sytuacja w rolnictwie, że ceny produktu rolnych rzeczywiście są 
bardzo niskie i nie jest to łatwe funkcjonowanie i na pewno wiele instytucji również i polski rząd musi 
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zwrócić też uwagę, ale proszę też o zrozumienie tego dlaczego ten podatek pozostaje na takim 
poziomie, dlaczego jest taki proponowany. Ja to próbowałem wcześniej też wyjaśnić, oczywiście wiem, 
że lepiej mieć dobre gleby, dobre klasy lepiej i płaci wysoki podatek bo zawsze ten wynik finansowy 
będzie rzeczywiście lepszy z takich użytków to wszyscy dokładnie o tym wiemy ale trzeba zwrócić 
uwagę na to jak wydatkowane są te pieniądze trzeba zwrócić uwagę na to, że wszyscy składamy się 
na ten budżet, jako mieszkańcy osoby fizyczne, jako przedsiębiorcy, jako rolnicy i trzeba spojrzeć na 
to co jest dawane z tego budżetu. Jeżeli budżet to jest 480.000 zł ten podatek rolny sam pan radny 
Maciej Cysewski zwrócił uwagę na to w jakim stanie są drogi, że one są dobre, czy bardzo dobre to są 
drogi, ich utrzymanie, ale też pozostała infrastruktura na obszarach wiejskich tak, czy nawet częściej 
infrastruktury, która jest w mieście Brusy i ona też ma oddziaływanie na wszystkie miejscowości, bo 
trzeba zwrócić uwagę na to, bo gdyby była sytuacja taka że my płacimy podatek rolny tak wysoki a są 
fatalnie drogi, są nieprzejezdne w bardzo złym stanie, a tak wcześniej było takie, były wnioski i wiele 
takich miejsc można by wskazać to wtedy byłoby to nie w porządku. Środki finansowe, które pochodzą 
z podatku rolnego one są odpowiednio wykorzystane zagospodarowane i to jest właśnie efekt dla 
rolników, tak dla gospodarstw rolniczych często odbiór tych wszystkich produktów jest bezpośrednio z 
gospodarstw rolniczych, czy też dostawa niektórych do produkcji ona też jest bezpośrednio do 
gospodarstw rolniczych, a więc te drogi są jeszcze więcej użytkowane. Wszyscy jesteśmy coraz 
bardziej mobilni, drogi wykorzystuje się coraz więcej, pieniądze od państwa są uczciwie przeznaczane. 
A nie może być na zasadzie takiej podejście - ja rozumiem, że funkcjonuje Izba Rolnicza, sam byłem 
członkiem powiatowej Rady Izby Rolniczej i te mechanizmy wszystkie znam jak one funkcjonują i te 
sprawy są dla mnie ważne i tego absolutnie nie lekceważę, ale to nie chodzi o to żeby nie wiem jak to 
określić być fajnym bo obniżymy podatek rolny. Trzeba spojrzeć na to - jeżeli płacimy podatki to jak 
one są wykorzystywane i proszę zwrócić uwagę że te podatki są wykorzystywane na obszarach 
wiejskich, teraz kiedy mówimy o tym większym zainwestowaniu w miasto Brusy, tak to prawda bo 
taka jest w tej chwili kolejność, ale proszę zwrócić uwagę ile tych pieniędzy na obszary wiejskie było 
wydatkowane i do tej oświaty też i chwała tak polskim rodziną na wsi na obszarach wiejskich, 
gospodarstwach rolniczych gdzie jest dużo dzieci, gdzie tych dzieci jest więcej, że mamy tam szkoły 
które funkcjonują, ale też do tych szkół wymieniałem jakie kwoty wykładamy one też pochodzą z tych 
podatków między innymi podatku rolnego. Także te pieniądze na pewno są odpowiednio 
przeznaczane i to nie powinno być dyskusją czy obniżyć i obniżyć. Uczciwie te pieniądze wydatkujemy 
czy one tam wracają, bo one wracają zwiększone tak bo to jest tylko pewien udział w tych kosztach 
które są ponoszone, czy w realizacji inwestycji które są realizowane na obszarach wiejskich i ja jestem 
bardzo dumny i gratuluję naszym rolnikom, bo cieszę się że młodzi ludzie pozostają w tych 
gospodarstwach rolniczych, gdzie tragedia dzieje się w wielu miejscach gdzie to gospodarstwo 
zapuszczone jest, u nas są młodzi ludzie wychowani, nauczeni pracy dalej są te gospodarstwach 
pomimo często niskich dochodów dalej funkcjonują, możemy być dumni, jako burmistrz jestem 
naprawdę bardzo dumny z naszych moich gospodarstw i myślę że też wiele osób ale jest to jaki 
sposób zrównoważony i podkreślam jeżeli ktoś będzie miał problem w tym gospodarstwie rolniczym 
coś wydarzy się niedobrego. Czy mamy okres posuchy występuje tak susza czy są jakieś kataklizmy 
jakieś deszczem nawalne gradobicia zawsze jest wyjście w postaci umorzenia i tak trzeba do tego po 
prostu podejść a nie z automatu nie będzie umorzenie dla tych, którzy nie są w stanie zapłacić i to jest 
w mojej ocenie odpowiednia kolejność. Natomiast kiedy mówimy też o remizie co jest priorytetem no 
pytanie co kiedy było priorytetem tak bo to pewnie każdy sobie te priorytety wymienia jakby po 
swojemu, bo ja pamiętam że tutaj kiedy objąłem stanowisko burmistrza to patrząc na remizy to 
priorytetem było na przykład w Leśno i Brusy przede wszystkim w pierwszej kolejności gdzie te Brusy 
mają też projekt nie zrealizowany i akurat remiza w Leśnie jest realizowana i proszę państwa może nie 
byłoby tej dyskusji gdyby ta remiza nie była zaprojektowana razem ze świetlicą ale od samego 
początku była razem projektowana to mówiliśmy, że jest razem projektowana ale realizacja będzie w 
etapach i tak dokładnie było. Te Czapiewice też się doczekają, ale proszę państwa tak samo brakuje 
pomieszczeń w Brusach i Brusy też były jako priorytetowe wskazywała nawet to w zależności kto o 
tym mówi bo pan zmienia tutaj też Marcin osoby które tam pracowały o tym mówimy pewnie te 
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priorytety też będziemy mieć różne, ale dokumentacja została opracowana pozyskać dofinansowanie i 
te Czapiewice się doczekają powiedziałbym tak, że jeżeli już zeszło nam Leśno mamy też zakupione 
kolejne nowe pojazdy nowy sprzęt to już jest szansa na to już jesteśmy coraz bliżej tych Czapiewic i 
pewnie jeszcze inwestycji również w mieście, jeżeli chodzi o remizę także to nikt tego wniosku nie 
odrzuca a tutaj proszę też nie czuć się jakby obrażonym. Mam nadzieję, że nie moim celem jest tutaj 
kogoś obrazić bo oczywiście co jest najważniejsze mamy wolność słowa, każdy może wyrazić swoje 
racje cieszę się, że jest takie stwierdzenie że nie ma w tym budżecie nic takiego co należałoby 
wykreślić bo jest potrzebne wszystko. A więc to jest dobre stwierdzenie dobry wniosek. A rzeczywiście 
ilu rzeczy tam brakuje w pewnie że chciałbym żeby to inne inwestycje też się znalazły żeby można to 
zrobić żeby było łatwiej szybciej oczywiście też to co mówi Pan Dariusz Rutowski że pewne rzeczy 
powinny być szybciej no pewnie każdy z mieszkańców by wymienił i wskazał to gdzie się porusza 
gdzie przebywa że to powinno być szybciej bo to bezpieczeństwo. No to jest szeroko rozumiane no 
choćby na bezpieczeństwo budowa wszystkich dróg budowa oświetlenia w wielu miejscach 
inwestowanie w Ochotnicze Straże Pożarne tak to jest wszystko bezpieczeństwo to nie są małe 
nakłady ale mamy pieniędzy tyle ile mamy, natomiast oświetlenie oczywiście powinno być w 
niektórych miejscach więcej punktów świetlnych ale jeżeli jest plan taki że na osiedlu kaszubskim 
część ulic ma być zaprojektowana ma być wybudowany kolektor deszczowy to przy tej okazji będzie 
właśnie projektowane to brakujące oświetlenia więc za jednym razem bo to co byśmy coś 
przyspieszyli odrobinę nie będzie to całościowo realizowane w tym projekcie które jest założony mam 
nadzieję do tego oświetlenia otrzymamy też dofinansowanie. Bo ja mam takie wrażenie bo też akurat 
jak pan Michał Szczepański się wypowiada no to tak trochę brzmi jakby był pokrzywdzony bardzo ja 
dziękuję już te odpowiedzi były i pani Bernadety Niebrzydowskiej czy też pani Warnke wskazujący na 
to ile zrobiono w Lubni i proszę spojrzeć na lata wcześniejsze w Lubni zwracano uwagę bo pan był 
radnym, że tak dużo tych inwestycji brakowało tak i nie było świetlicy, trzeba było wykonać 
termomodernizację szkoły, nie była wybudowana droga powiatowa tak ulica tutaj Dworcowa, 
Wielewska to się udało i naprawdę ta Lubnia zmieniła swój wizerunek. Oczywiście ja traktuję to z 
przymrużeniem oka bo najlepiej wymieniać Kosobudy, pan radny Michał Kin zwrócił na to uwagę, ale 
w Lubni są kolejne drogi przecież to też pan z mieszkańcami proponował i w ramach funduszu 
sołeckiego właśnie w Lubni jest wykonywany projekt ulicy Polnej i Ogrodowej. A to zupełnie nowe ulice 
i proszę nie porównywać z Kosobudami które jeszcze są starsze niż Brusy tak jakbyśmy tak na to 
spojrzeli a sprzedaliśmy się o to na zebraniu w Lubni czy w innych mi że nieprzyzwoite jest 
wprowadzanie tak młodych ulic i nie chciałem tego tematu poruszać ale go poruszę i jak tam są to 
jest OK a jak w innych miejscowościach to już to bardzo boli. Trzeba naprawdę tutaj spojrzeć na to 
obiektywnie każdy z nas tutaj jak jest świadomy tego że chcielibyśmy więcej i pewnie są inwestycje 
które powinny być dawno zrealizowane a one nie są zrealizowane. Ja się też nie obrażam na państwa 
uwagi, na tą dyskusję ja to biorę pod uwagę, bo to nie jest tak że jest to też nie w porządku kiedy na 
przykład panowie wypowiadajcie się co zaproponujemy to będzie odrzucone jak nie wiem czy Panowie 
tutaj państwo radni pozostali tak uważacie że to co nie wiem Pan Marcin Cysewski i pan akurat Michał 
Szczepański zaproponuj będzie odrzucony z automatu bo to zaproponowałem nigdy tak nie było nikt 
tak nawet nie pomyślał chodzi o to że jest pewna hierarchia ważności i po to też jest na tyle osób 
którzy reprezentujemy różne okręgi muszę spojrzeć jakby na całość. Ale jeżeli nawet wymieniane są 
te Kosobudy, no to problem jest taki że w czasie tak w ostatnim - jestem burmistrzem od 2006 roku i 
w ostatnim czasie zrealizowano dwie drogi jest cała afera o to a wcześniej mieszkańcy mówili że 
burmistrz przez 10 lat w Kosobudach nic nie zrobił robi w innych miejscowościach a teraz powstały 
dwie drogi która jedna nawet jest objazdem poza nawet nie wiadomo czy ją nazywać że to jest 
inwestycja tutaj dla Kosobud jest objazdem Kosobud, jakiejś ciąg drogi powiatowej. No to można 
powiedzieć jedno zrobione i jest cała afera o to i teraz przez wszystkie lata i będą Kosobudy ale proszę 
też zwrócić uwagę na ten fundusz sołecki że są jeszcze w innych miejscowościach środki finansowe 
przeznaczone na drogi bo to nie jest dobre że państwa uczciwa dyskusja tak to ale każdy ma prawo 
się po prostu wypowiedzieć i tyle obyśmy w sposób konstruktywne wypracowali jakieś właściwy 
kształt budżetu. Ja cieszę się, że najważniejszy to że planujemy 23.000.000 zł na inwestycje, że nie 
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mamy w tej chwili takiego problemu, że nie wiem musimy zaciągać kredyt na wydatki bieżące tak bo 
to byłaby wtedy katastrofa także na razie jest dobrze i myślę, że ten kolejny rok też pokaże w jakiej 
sytuacji będziemy czy rzeczywiście ta pandemia będzie, to co mówiłem wcześniej nie chcę się 
powtarzać ale jak będzie wyglądał budżet państwa i będzie wyglądała gospodarka. Oczywiście 
musimy patrzeć też optymistycznie ale jeżeli będzie zagrożenie takie że mamy za duże zadłużenie, że 
jest to problem to nie będziemy realizować pewnych inwestycji, nie rozpoczniemy tak, będą 
opracowane dokumentację zatrzymamy się i wtedy rzeczywiście możemy też wyjść na prostą, ale 
kiedy widzimy, że jest sytuacja jednak w miarę stabilna i te pewne możliwości inwestowania są to 
musimy też to po prostu wykorzystać. Ja też nie powiedziałem, że któryś wniosek jest nie potrzebny 
chyba takiego po prostu nie było nie raz mówiłem o pewnych punktach oświetleniowych gdzie się 
wypowiadałem czy rzeczywiście trzeba czy to jest rzeczywiście konieczne bo to jest taki problem nie 
raz w niektórych dokumentacjach projektanci mówią nie podpiszą się pod tą dokumentacją bo musi 
być tyle i tyle punktów świetlnych bo takie są po prostu wymagania takie są przepisy i musimy to 
zrealizować i koniec i nieraz z jakimś tam ubolewaniem nawet większą ilość tego oświetlenia po 
prostu realizujemy, ale ja to traktuję jako wnioski do budżetu, do kolejnych budżetów, do naszego 
planu też inwestycji i taki. Pamiętam jak zrealizowaliśmy różne inwestycje czy sportowe jak powstawał 
Orlik w mieście Brusy. Jaka była dyskusja że ten Orlik po co to boisko, że tam chodzą tylko ci co nie 
mają w domu co robić, bo mają za dużo wolnego czasu zamiast tych pieniędzy budować drogi a teraz 
okazało się że nie ma miejsca że tej infrastruktury po prostu brakuje bo owszem trzeba budować drogi 
trzeba budować tą infrastrukturę taką, ale trzeba i zainwestować w sport i kulturę i nawet kiedy 
brakuje nam dróg to chcielibyśmy żeby powstał plac zabaw z prawdziwego zdarzenia, o które państwo 
wnioskowaliście w mieście Brusy żeby powstał skatepark, bo wiemy że dróg pewnych nie ma przez 
wiele lat jeszcze ich nie będzie, sukcesywnie będziemy realizować żeby też jeszcze czymś innym się 
też nacieszyć, żeby matki z dziećmi miały gdzie wyjść i też spędzić wolny czas i to też jest nasze 
marzenie które akurat jest wskazywane jako jedno z zadań priorytetowych w mieście Brusy bo jest za 
mało atrakcji nie będzie pewnych dróg, ale taka infrastruktura też rekreacyjna powinna dla dzieciaków 
młodzieży powstawać, na tą chwilę tyle. Dziękuję bardzo. Bardzo proszę państwa o zatwierdzenie 
tego budżetu to naprawdę tej pracy przy tym było nie jest to taki łatwy, a jeszcze taka uwaga kiedy 
pan Michał Szczepański mówi o tym, że tutaj tak ja decyduje czy tam dyrektor szkoły ma umorzyć 
opłaty za salę gimnastyczną to nie jest tak to jest akurat sytuacja taka że żeby to zrobić jednolicie we 
wszystkich szkołach gdzie są sale gimnastyczne obiekt jednolita i dlatego to jest koordynowane przez 
pana Jacka Bruskiego dyrektora Gminnego Zarządu Oświaty żeby te informacje były pozbierane i nie 
mają jej narzucone tylko wody wspólnie chcą podjąć i chyba to jest zupełnie normalne. Dziękuję 
bardzo.

Radny Marcin Cysewski - myślę że już ostatni raz tutaj w tej dyskusji w tym punkcie zabieram głos, bo 
nie ma co tutaj bić piany i mielić tego w kółko tego samego jeszcze raz proszę pana burmistrza żeby 
wyszedł z mojej głowy i nie mówił to co ja myślę, bo to co ja myślę to ja wiem, a to co pan mówi to 
jest sprzeczność jak niczego nie mam, żadnego problemu nie mam, żadnej afery co odnośnie do 
Kosobud mam zastrzeżenia tylko i wyłącznie, co do sposobu wyboru czy można było a gdzie indziej 
kategorycznie był praktycznie powiedziane zakaz, ja byłem na tych spotkaniach w innym sołectwach i 
wiem że tak to się odbywało natomiast mówi pan, że jakiś wniosek który ja składałem, ja złożyłem 
jeden wniosek właśnie o to umorzenie tego nie umorzenie obniżenie tego podatku w zeszłym roku i co 
się okazało w ogóle nie był procedowany żeście w ogóle, co nie zauważyli nikt nie chciał się nawet 
żeby był głosowany i to wtedy ja bym poszczególnie też tego radnego mógł ocenić czy jego wyborcy 
czy on chce obniżenia tego podatku czy nie. To w ogóle nie był wzięty pod obrady, porządek obrad nie 
były poszerzony o obniżenie to co ja mam dzisiaj to składać tak samo Nie, nie będę mógł rolnicy 
zapłacą ten jest blisko 100% i jeżeli rzeczywiście ktoś będzie miał to ja wierzę panu burmistrzowi że 
pan umorzy w trudnej sytuacji, ale to chodzi tylko o sposób o zasadę i nic więcej tylko taki gest dobrej 
woli nic poza tym, jeżeli już jestem tutaj przy głosie bo tyle że czegoś się domagamy to ja się wtedy 
nie będę domagał się tylko chcę zapytać bo ja nie widzę w projekcie budżetu na przykład, że 
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oświetlenie w miejscowości od miejscowości Gacnik do Brus czyli wlot przy drodze wojewódzkiej ma 
być oświetlony to też poniekąd mój pomysł rzucony na radzie sołeckiej przyszły pieniądze na drogi 
mieszkańców, którzy przy polach mieszkają bo były zawsze dziury i cały fundusz sołecki co tam było 
największa potrzeba dzisiaj już podziękowałem to nie będę robił drugi raz drugi są super są 
wyrównane, utwardzone nikt nie ugrzęźnie. No to wymyśliliśmy żeby zrobić to oświetlenie po prostu 
dla mieszkańców, którzy też płacą podatki na to oświetlenie projekt pierwszy fundusz poszedł, drugi 
idzie w budowę i teraz mam pytanie, bo ja nie widzę tego w budżecie to co będziemy to dłubać? co 
będziemy mieli ile dwie-trzy lampy i dalej będzie ciemno i gdzie one będą ustawione od 
transformatora, czyli będą oświetlały kawałek pola to przecież to będzie stwarzało większe 
niebezpieczeństwo aniżeli jest teraz to może nie robić tego i jeden ciąg w całości i zamknąć temat i 
cieszyć całościowo a nie dłubaniną. Dziękuję.

Radny Michał Szczepański - przepraszam że tak ciągle zajmuje głos ale muszę się tutaj odnieść. No 
niestety pani burmistrz może pan wprowadzać mieszkańców w błąd i panie radny Michale z Kosobud, 
bo nie jest prawda, że ja nie mam głosu w sprawie ulicy Polnej czy Ogrodowej rzeczywiście 
zajmowałem, ale tam też pięć innych projektów między innymi ulica Długa ulica Kościelna opinie 
wspomniałem ani słowem w Kosobudach w Czyczkowach ulica Polna. O ile pamiętam to chyba 
Słoneczna to jest wszystko mowa o zeszłym roku, wtedy wiele miejscowości planowało... Leśno ulica 
Słoneczna zaprojektowana to chyba jest, a tak to ja tego nie poruszałem burmistrz zaczął to mocno 
napiętnować może ma rację rzeczywiście nie jesteśmy w stanie tyle tylko idziemy budować, ale w 
Kosobudach to nie ustało to jest mowa o kolejnej drodze a jeżeli mówimy że w Lubni jest więc proszę 
mi powiedzieć czy w Kosobudach nie ma sali czy nie ma sali sportowej czy nie ma odnowionej szkoły 
czy nie ma ulic, ta nowa to służy chyba powiatowi chojnickiemu nikomu innemu ona nie służy być 
może jest szkieletowa tak jak pan mówi. Nie mówię, że w Lubni jest mniej zrobione jest dużo i za to 
jesteśmy wdzięczni, ale jeszcze raz powtarzam co wolelibyśmy zrobić ścieżkę do Leśna czy do Wiela 
gdy do Wiela to turystyka, braknie naszych mieszkańców. Jeżeli do Leśna od razu 1000 mieszkańców 
może się rowerem przyjechać do urzędu gminy złożyć wniosek czy deklarację śmieciową, nie musi 
tego robić pocztą czy tam inaczej dziękuję.

Burmistrz Brus - proszę państwa wnioski, które są składane, w funduszu sołeckim - pytanie jest takie 
jeżeli w funduszu sołeckim sołtys, rada sołecka widzą jedno zadanie inwestycyjne tak bo to 
mieszkańcy to zadanie przegłosują niczego innego to co ja ten wniosek mam odrzucić czy Kosobudy 
jako jedyne mają zostać odrzucone, zadanie które w ramach funduszu sołeckiego bo ja nie rozumiem 
do czego w tej chwili zmierzamy bo mieszkańcy Kosobud w ramach funduszu sołeckiego, który został 
tutaj uchwałą Rady Miejskiej chcą takie zadanie czyli co mamy to jedno zadanie odrzuci w innych nie 
bo problem jest że w Kosobudach jest, nie chcą czegoś innego składają taki wniosek i rzeczywiście 
tutaj nie zaprzeczamy sami sobie bo rzeczywiście problem czy się staje taki że w wielu miejscach jest 
potwierdzenie takie że ten fundusz sołecki nie ma sensu nie ma bo okazuje się że zadanie które 
proponowane jest np 300.000 zł będzie wygenerowane na to 20 czy 30 000 i nie wiadomo jak się da 
to za to zabrać i będzie po kawałku po prostu dłubane to, ale mieszkańcy nie chcą innego zadania 
albo czy mają wymyślać na siłę inne zadania po prostu po to żeby wydać pieniądze bo zaczną 
wymyślać to wtedy nie będzie nam się to podobało powiemy że pieniądze na pierdoły wydają i będzie 
problem, czy to jest pilne, czy to jest potrzebne bo w niektórych miejscach też można by znaleźć 
rzeczy takie, które nie są inwestycyjnymi funduszu sołeckiego są mniejszymi jakimiś 
przedsięwzięciami, ale można by się zastanowić czy one są pilne czy one są na dzisiaj potrzebne ale 
zatwierdzamy to, więc to jest też taki problem niby decyzyjność mieszkańców się pojawia, uszanujmy 
ją, ale też wkradają się takie zadania które nie są jakby pilne potrzebne i to proszę państwa na tyle, 
dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - dziękuję przystępujemy do głosowania, uchwały budżetowej na 2021 rok w 
przedstawionym brzmieniu wraz z autopoprawką którą przedstawiłem wcześniej. Proszę państwa, kto 
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z państwa radnych jest za podjęciem uchwały budżetowej na 2021 rok proszę o podniesienie ręki i 
zagłosować na tablecie. Kto jest za, dziękuję, kto jest przeciw, dziękuję, kto się wtrzymał dziękuję, w 
głosowaniu brało udział 12 radnych 9 głosów za 1 przeciw 2 wstrzymujące, większością głosów rada 
podjęła uchwałę budżetową na 2021 rok.

Ad. 6 c)

Przewodniczący Rady - proszę państwa kolejną uchwałą która została omówiona też wczoraj na 
komisji wspólnej to uchwała w sprawie uzgodnienia zakresu prac pielęgnacyjnych i konserwacyjnych 
pomników przyrody. Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. Wczoraj 
była ona też dosyć szeroko omówiona i czy ktoś z państwa chciałby zabrać głos w tej uchwały nie 
widzę w takim razie przystępujemy do głosowania. Kto z państwa jest za podjęciem uchwały w 
sprawie uzgodnienia zakresu prac pielęgnacyjnych i konserwacyjnych pomników przyrody na terenie 
gminy Brusy proszę o podniesienie ręki i zagłosowanie Kto jest za, kto przeciw, kto się wstrzymał, 
dziękuję. W głosowaniu brało udział 12 radnych 11 za 1 wstrzymujący większością głosów rada 
podjęła uchwałę nr 180.

Ad. 6 d)

Przewodniczący Rady - kolejna uchwała w sprawie szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania 
projektu strategii Rozwoju Miasta i Gminy Brusy na lata 2021-2030 w tym trybu jej konsultacji. 
Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały wraz z uzasadnieniem. Czy ktoś z państwa radnych 
chciałby zabrać głos w sprawie tej uchwały ona również była przedmiotem omówienia i opiniowania 
na wczorajszej wspólnej komisji nie widzę, przystępujemy do głosowania. Kto z państwa radnych jest 
za podjęciem przedstawionej uchwały proszę o podniesienie ręki kto jest przeciwny, kto się wstrzymał. 
W głosowaniu brało udział 12 radnych 11 głosów jest za, jeden głos wstrzymujący, większością głosów 
rada podjęła uchwałę nr 181.

Ad. 6 e)

Przewodniczący Rady - ostatni z projektów uchwał przygotowanie na dzisiejszą sesję w sprawie 
pozostawienia petycji bez rozpatrzenia. Przewodniczący Rady odczytał projekt uchwały wraz z 
uzasadnieniem. \N uzasadnieniu zgodnie z procedurą komisja skarg wniosków i petycji która jest 
specjalnie powołana do rozpatrywania tego typu petycji, wniosków może bym prosił panią 
przewodniczącą komisji o zabranie jeszcze głosu i przedstawienie stanowiska komisji bardzo proszę.

Przewodnicząca Komisji Marzena Leszczyńska - Panie przewodniczący panie burmistrzu, wysoka rado, 
myślę że wszystko zostało już powiedziane w uzasadnieniu po prostu no nie spełnia ona wymogów i 
takie też podjęliśmy stanowisko i ja myślę że łatwiej będzie jak pani radca prawna nam to wyjaśni bo 
wydaje mi się że jest jak najbardziej kompetentną osobą żeby przedstawić szczegóły takiego 
uzasadnienie, dziękuję bardzo.

Radca Prawny Grażyna Felska - dzień dobry ustawa o petycjach nakłada określone warunki formalne, 
które musi spełnić petycja jednym z takich warunków jest wniesienie petycji przez podmiot lub 
podmioty, które zostały należycie wykazane w piśmie albo umocowane a w związku z tym, że petycja 
została wniesiona przez grupę osób, wówczas należy wskazać w petycji oznaczenie każdego z tych 
podmiotów oraz osobę reprezentującą podmiot wnoszący petycję, tak jak w tej sprawie w tym piśmie 
zabrakło wskazania osoby reprezentującej podmiot, ustawa o petycjach wprost mówi że pozostawia 
się petycję wówczas bez rozpoznania tak ustawodawca to określił wręcz wskazując w artykule 7 że 
wówczas petycję pozostawia się bez rozpoznania to nawet nie jest kwestia czy mamy czy nie ma 
kwestii obowiązku rozpatrywania przez nas wezwania do uzupełnienia ewentualnego tej petycji, bo 
nawet ustawodawca tego tak w ogóle to kwestią się nie zajął po prostu stwierdzam wręcz, że petycję 
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pozostawia się bez rozpoznania z powodu niedopełnienia tych warunków formalnych tak jak w tej 
sprawie dziękuję.

Radny Dariusz Rutkowski - Szanowny Panie Przewodniczący, Wysoka Rado tą sprawę można trochę 
inaczej jednak załatwić właśnie wykazując jakąś odrobinę dobrej woli i po prostu kontaktując się z 
tymi osobami, które są podpisane pod tą petycją można było bez problemu po prostu wskazać ich 
błąd i po prostu dzisiaj rozpatrywać, to tak uważam że powinniśmy się wykazać jakąś odrobiną dobrej 
woli żeby takie głosy także brać pod uwagę dziękuję.

Przewodniczący Rady - czy jeszcze ktoś państwa chciał zabrać głos? Nie- w takim razie przystępujemy 
do głosowania kto z państwa radnych jest za podjęciem uchwały pozostawienia petycji bez 
rozpatrzenia. Proszę o podniesienie ręki i zagłosowanie na tablecie. W głosowaniu brało udział 11 
radnych 9 głosów za, 1 przeciw, 1 wstrzymujący większością głosów rada podjęła uchwałę numer 182 
w sprawie pozostawienia petycji bez rozpatrzenia.

Ad. 6 f)

Przewodniczący Rady - jeszcze mamy uchwałę, którą wprowadziliśmy dzisiaj, jako dodatkową bardzo 
ważna uchwała w sprawie zmian w budżecie Gminy na 2020 rok. Przewodniczący odczytał treść 
uchwały wraz z uzasadnieniem. Kto z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu tej 
uchwały ona również była przedmiotem obrad komisji nie widzę chętnych do zabrania głosu w takim 
razie przystępujemy do głosowania. Kto z państwa radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie 
zmiany w budżecie Gminy Brusy na 2020 rok to uchwała nr 183. Bardzo proszę o głosowanie, kto jest 
za, kto jest przeciw, kto się wstrzymał w głosowaniu brało udział 11 radnych wszystkie głosy są za, w 
związku z tym rada podjęła uchwałę w sprawie zmian w budżecie gminy Brusy na 2020 rok.

Ad. 7

Przewodniczący Rady odczytał interpelacje zgłoszone w okresie międzysesyjnym wraz z 
odpowiedziami - załącznik do protokołu.

Ad. 8

Przewodniczący Rady - udzielam głosu Burmistrzowi Brus.

Burmistrz Brus - Panie przewodniczący Wysoka Rado nie wiem czy w tym miejscu to ja rozumiem pan 
pytał radnet ale jeżeli mogę to jeszcze na samym końcu sesji pragnę bardzo serdecznie wszystkim 
państwu podziękować za dzisiejsze spotkanie dzisiejszą sesję za podjęcie uchwał, oczywiście tych 
dwóch najważniejszych prognozy finansowej i uchwały budżetowej. Dziękuję za to zatwierdzenie tym 
osobom które miały wątpliwości nie poparły tych uchwał to chcę powiedzieć że mam nadzieję że 
jednak czas pokaże że te zadania które tam się znajdują są ważne i też państwo zmienicie do tego bo 
wydaje mi się że też nie powinno być sytuacji takiej że drobne sprawy jakieś takie pojedyncze braki 
decydują o tym, że nie ma tego poparcia, ale to jest Państwa jakby wolna wola. Może to jakiś po 
prostu akcent na tym, że coś tam się nie znalazło ale generalnie na pewno jest to dobry budżet i on 
jest rozwojowy dla naszej gminy, dla naszych mieszkańców także serdecznie dziękuję, ale pragnę 
podziękować też moim współpracownikom na czele z panią skarbnik moim zastępcą, sekretarzowi 
gminy, dyrektorom wydział naszych jednostek wraz z pracownikami urzędu i tych jednostek za 
współpracę też przy tworzeniu tego budżetu bo jest niełatwa też rola każdy ma tą świadomość, że 
wiele zadaje się tutaj nie znajdzie bo na to nie wystarcza pieniędzy to jest jedno a też jest sytuacja tak 
dynamiczna i też jest wiele niewiadomych tak naprawdę jaka ta sytuacja nasza finansowa taka więc z 
tych takich warunków w których potrzebujemy też braku stabilności nie jest to ławce a to, co 
powiedziałem na samym początku ten rok naprawdę nie był łatwy było tej pracy dużo było jej 
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naprawdę czasowo więcej niektórym się wydawało że może urząd nieraz jest zamknięty że nie 
funkcjonuje ale tej pracy było więcej dlatego też dziękuję za to zaangażowanie. Dziękuję też za 
cierpliwość za zrozumienie dla mieszkańców petentów którzy pewnie swoich spraw nie mogli załatwić 
terminowo, czy tak jakby oczekiwali, dlatego też proszę o pełne zrozumienie. Mam nadzieję że dobrze 
poradziliście sobie pomimo tych wszystkich utrudnień pewnych uciążliwości w tym funkcjonowaniu 
także bardzo Dzięki wszystkim państwo i pracownikom za realizację budżetu tegorocznego, budżetu w 
roku 2020 ta praca trwa do teraz jeszcze jutro, bo to ostatnie rozliczenia, przelewy, podsumowanie to 
też nie przypadkowo że ta dzisiejsza uchwała na koniec pojawię się dotyczącą zmian w budżecie 
ponieważ pewne sprawy są do końca też realizowany także tutaj też dziękuję pani w Katarzynie 
Kłodzińskiej zastępcy skarbnika za tą pracę w tych ostatnich dniach a wszystkim państwu radnym 
sołtysom wszystkim którzy współpracują z samorządem, naszym mieszkańcom z naszej gminy i 
bardzo dziękuję za współpracę i życzę szczęśliwego nowego roku rok 2020. Niech nowy rok będzie 
szczęśliwy życzę Bożego błogosławieństwa dla państwa rodzin, dla państwa znajomych, przyjaciół 
żebyśmy ten czas trudny pokonali z nadzieją patrzyli w przyszły.

Przewodniczący Rady - chciałbym również w swoim imieniu i państwa radnych imieniu też 
podziękować na ręce pana burmistrza pani skarbnik za trud przygotowania budżetu. Proszę Państwa 
chciałbym też państwu radnym podziękować za budżet, nad opiniowaniem budżetu za tą dyskusję 
czasami dosyć gorącą. No ale to jest jak najbardziej tutaj uważam normalne. No dyskutujemy mamy 
różne punkty widzenia różne tutaj swoje zdania i to jest jak najbardziej tutaj normalnej, za to dziękuję 
to jest zawsze w jaki sposób też no twórcze budujące także bardzo też za to dziękuję. Proszę Państwa 
chciałbym też serdecznie, w związku z tym że jest to ostatnia sesja w tym roku podziękować też za 
pracę państwu radnym w ciągu całego roku był to trudny rok taki zupełnie inny niż inne 
dotychczasowe zwłaszcza w formie naszych spotkań w formie naszej pracy na pewno się tego 
uczymy, jakieś tam jeszcze rzeczy do poprawienia żeby to nam lepiej funkcjonowało, ale myślę że 
będziemy może już w przyszłym roku w bardziej te normalne relacje i wrócimy do normalnego trybu 
procedowania i spotykania się i uchwalania budżetu też innych spraw. Bardzo serdecznie też 
chciałbym złożyć najserdeczniejsze życzenia państwu radnym, panu burmistrzowi wszystkim 
pracownikom korzystając z tego, że część z mieszkańców nasz też ogląda chciałbym złożyć najlepsze 
życzenia z okazji nadchodzącego Nowego Roku, aby ten nowy rok był bardziej normalny, bardziej 
spokojny, aby był pomyślny bardziej dla państwa przede wszystkim życzę zdrowia wszelkiego dobra 
błogosławieństwa Bożego.

Ad. 9

Przewodniczący Rady - dziękuję bardzo państwu za udział w dzisiejszej sesji, zamykam XX sesję Rady 
Miejskiej w Brusach.

sporządził
Joanna Kobus przewodniczący
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